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TELEFONY DYŻURNETELEFONY DYŻURNE
Bernardyńska
AO: 22 841 90 37

pogotowie elektryczne: 507 092 161, pog. energetyczne: 22 821 31 31, instalacje c.w., z.w., c.o., gaz: 504 027 401, 
windy (Lift Service SA): 505 006 520,  domofony: 22 840 55 95

Idzikowskiego
AO: 22 840 29 25

dyżur hydrauliczny: 601 218 560, dyżur elektryczny: 788 782 250, nadzór techniczny: 512 688 719

Sadyba
AO: 22 642 98 42

inst. elektryczne: 666 832 263, inst. c.o., z.w., c.w., kanalizacja, gaz: 660 225 172, instalacje domofonowe Korczyńska 6 - 501 020 
480, pozostała część osiedla 601 383 308, awarie wind CITY LIFT: 601 242 263 (po 16.00:  22 617-00-20), awaria wind Konstancińska 
7B – WINDA tel. 22 641-19-16 całodobowo, awarie hydroforni i sieci wodociągowej dla budynków wysokich: 660 225 172, 
oświetlenie osiedla: 666 832 263, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Sielce
AO: 22 841 38 86

pog. elektryczne: 603 205 444, windy: informacje wywieszone w poszczególnych budynkach, pog. wod-kan: 22 851 30 70, Veolia 
(c.o): 993, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Stegny Południe
AO: 22 842 00 41

e-mail do AO: ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl, pog. hydrauliczne: 601 238 533, pogotowie elektryczne i domofonowe: 531 575 
444,  serwis instalacji gazowej i wentylacji: 798 528 528; windy dla bud: Egejska 15,17,17a,17b; Bonifacego 66,68,70,  KONE: 603 
78 66 78: 22 843 88 88; pozostałe budynki, WINDA: 22 641 19 16, 800 151 818; konserwacja bram garażowych: 603 523 664

Stegny Północ
AO: 22 842 02 29

pogotowie elektryczne: 602 256 829, pogotowie energetyczne 22 821 31 31, pogotowie c.o. i wod-kan: 601 218 560, windy:         
22 641 19 16, pogotowie MPWiK: 994, pogotowie gazowe: 992

Stegny Rożek
AO: 22 858 17 97

inst. elektryczne: 501 120 252, windy: 22 641 19 16, MPWiK 994, pogotowie gazowe: 992, Veolia (c.o.) 993

Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39

Ten rok upływa pod znakiem rosnących cen       
w niemal każdym obszarze życia. Nie inaczej  

jest z opłatami związanymi z mieszkaniem, 
choć dynamiczny wzrost cen wyjątkowo           
łagodnie  obchodzi się ze spółdzielnią.

d października wzrosły ceny centralnego ogrzewania w Warsza- 
wie - szerzej pisaliśmy o rosnących kosztach centralnego ogrze- 

wania w poprzednim numerze M6. Praktycznie pewne są podwyżki 
cen prądu. Duże firmy energetyczne nie mogą samodzielnie podnosić 
cen dla klientów indywidualnych - obowiązujące taryfy w tym przy- 
padku zatwierdza Urząd Regulacji Energetyki. I wszystkie firmy zło- 
żyły wnioski o zatwierdzenie podwyżek, a decyzje Prezes URE miał 
ogłosić 17 grudnia (czyli po oddaniu do druku M6). Sam urząd przy- 
znawał, że podwyżki „będą dwucyfrowe”, a za przykład tego, co może 
nas czekać w przyszłości podawany jest wniosek firmy Enea, która 
zawnioskowała o wzrost taryfy o… 40 procent. 
  Analitycy Polskiego Instytutu Ekonomicznego prognozują, że ceny 
energii elektrycznej dla gospodarstw domowych w 2022 roku wzrosną 
o 12 procent. Ale to nie jest cały obraz podwyżki - wzrosnąć mają 
również ceny dystrybucji energii stanowiące drugą część rachunku za 
prąd. W tym świetle cieszyć musi wieloletnia umowa zawarta przez 
spółdzielnię na dostawę energii elektrycznej dla części wspólnych 

budynków i oświetlenie osiedli - dzięki temu niezmieniona od dwóch 
lat cena prądu utrzyma się jeszcze w 2022 roku.
  Drożej zapłacimy także za gaz, choć w tym wypadku mieszkańcy 
osiedli „Energetyki” mogą odetchnąć z ulgą, bo… mają do dyspozycji 
centralne ogrzewanie, a nie np. piecyki na gaz. W tym przypadku ra- 
chunki bywają nawet dwukrotnie wyższe niż rok temu. Korzystając      
z gazu tylko do gotowania nie odczujemy mocno tej podwyżki. A pro- 
blem z cenami gazu jest tak duży, że rząd zmienił prawo energe- 
tyczne, by łagodzić skutki podwyżek dla klientów indywidualnych. 
  W Warszawie zmienia się od stycznia system naliczania opłat za 
śmieci - informujemy o tym w obszernym materiale na str. 6. W tym 
wypadku jednak nie ma jednoznacznej odpowiedzi - jedni zapłacą 
więcej, inni mniej. Ale wszystko wskazuje, że osobom starszym przyj- 
dzie płacić więcej. 
  Na tej samej sesji Rady Miasta na której zdecydowano w sprawie 
śmieci zapadła decyzja o podwyżce stawki podatku od nieruchomości. 
Zgodnie z uchwałą miesięczna stawka podatku wyniesie w 2022 roku 
89 gr od 1 mkw powierzchni użytkowej budynków mieszkalnych. Jest 
to 4 grosze więcej w stosunku do stawki obowiązującej w roku 2021.
   Co ciekawe, również o jedyne 4 gr/mkw miesięcznie więcej zapłaci- 
my z tytułu kosztów zarządzania ogólnego. W przypadku „przecięt-
nego” mieszkania 50 mkw to 2 złote. Na tle wręcz galopujących 
wzrostów cen w niektórych sferach życia, spółdzielnia udaje się utrzy- 
mywać w ryzach swoje koszty zależne. 

red.

NA TLE SZALEJĄCEJ DROŻYZNY KOSZTY W SPÓŁDZIELNI UDAJE SIĘ TRZYMAĆ W RYZACH

Opłaty związane z mieszkaniem w 2022: drożej za c.o., prąd, gaz...
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Mija dobry, choć trudny rok
Grzegorz Okoński 

Prezes Zarządu MSM „Energetyka”

Kolejny już rok - 2021, mija nam pod znakiem pandemii, z którą 
jednak nauczyliśmy się żyć i funkcjonować. Był to dla wszystkich 
trudny czas, ale dla  MSM „Energetyka” to przede wszystkim czas 
dobrze spożytkowany.  Pomimo covidowych utrudnień udało się 
zrealizować wiele bardzo ważnych i korzystnych dla mieszkańców 
przedsięwzięć, mających istotny wpływ na najbliższe lata.

luczowym wydarzeniem stało się pierwsze w wieloletniej historii 
naszej spółdzielni Walne Zgromadzenie Członków w formie 

głosowania uchwał na piśmie, które cieszyło się dużym zaintereso- 
waniem i frekwencją. Pozwoliło to na załatwienie wielu zaległych         
i wstrzymanych przez pandemie spraw, jak również podjęcie istotnych 
decydujących o przyszłości decyzji. Dzięki temu przyjęte zostały 
zaległe sprawozdania i to, co bardzo istotne dla mieszkańców – podział 
nadwyżki bilansowej z okresu dwóch lat w wysokości ponad 13 mln 
złotych (!).  Pozwoliło to spółdzielni na dalsze normalne funkcjono- 
wanie, realizacje różnych zamierzeń oraz co bardzo istotne bezpie- 
czeństwo ekonomiczne. 
   WZCz przyjęło również strategiczny dokument, jakim są „Kierunki 
rozwoju Spółdzielni na lata 2021-2030”, co pozwoliło Radzie Nadzor- 
czej i Zarządowi już rozpoczynać pracę nad programami wykonaw- 
czymi do „Kierunków rozwoju”. Dzięki tym decyzjom przygotowy- 
wany jest niezwykle ważny dla przyszłości spółdzielni „Wieloletni 
program remontów zasobów mieszkaniowych na lata 2022-2026” oraz 
działania służące usprawnianie procesu zarządzania remontami oraz 
komunikacji z mieszańcami przy użyciu nowoczesnych narzędzi 

informatycznych. Pozytywna decyzja WZCz, umożliwiła również na 
korzystnych dla spółdzielni warunkach zakup działki na Sielcach przy 
planowanej inwestycji W-20. Dzięki temu uchroniliśmy się przed 
bardzo niekorzystną dla mieszańców inwestycją deweloperską, a my 
możemy bez przeszkód realizować wstrzymaną budowę naszego 
budynku, jednocześnie oferując mieszańcom osiedla dodatkowy 
zielony skwer, przestrzeń przeznaczoną na funkcje społeczne i dodat- 
kowe miejsca parkingowe.  Koniec roku - to także praktycznie szczę- 
śliwy koniec nowej inwestycji mieszkaniowej  przy Zwierzynieckiej, 
której poziom realizacji przekroczył już 95 procent.  

o wszystko było możliwe dzięki pracy i zaangażowaniu wielu 
osób na wszystkich szczeblach naszej organizacji.  Szczególnie 

warto podkreślić duża aktywność nie tylko Zarządu i administracji 
poszczególnych osiedli, ale także samorządu spółdzielni – Rady 
Nadzorczej i rad osiedli oraz bardzo ważnej organicznej pracy rad 
domów-nieruchomości.  Jak widać, potrafiliśmy jako spółdzielnia 
wypracować nowe metody działania, dostosowane do trudnych 
covidowych okoliczności, które przynoszą konkretne, pozytywne 
rezultaty i pozwalają nam się rozwijać. Jesteśmy w dobrej kondycji 
ekonomicznej, która jest bezpiecznym punktem wyjściowym do 
podejmowania wyzwań w kolejnym roku, który zapewne przebiegnie 
pod znakiem kolejnych fal Covid-19 , problemów inflacji i zamiesza- 
nia na rynku energii. 
    Dlatego też życzmy sobie aby Nowy Rok 2022 był nie gorszy od 
mijającego, a stał się czasem nowej normalności, na którą jednak 
będziemy mieli wpływ.

K
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BERNARDYŃSKA
  Rada Osiedla przyjęła schemat organiza- 
cyjny administracji na 2022 r.- struktura za- 
trudnienia pozostaje bez zmian i wynosi 14,5 
etatu. Rada przyjęła również plan organizacji 
jubileuszu 30-lecia osiedla. Z powodu pan- 
demii uroczystości te będą miały charakter 
symboliczny. Ponadto Rada zatwierdziła plan 
gospodarczy osiedla na 2022 r., zawierający 
m.in. nowe stawki opłat lokalowych, czy też 
stawkę najmu miejsca postojowego wyposa- 
żonego w blokadę parkingową.
  Rada z udziałem Prezesa Zarządu MSM 
„Energetyka” oraz innych zainteresowanych 
organizacji społecznych i samorządowych bie- 
rze czynny udział w konsultacjach z przed- 
stawicielami PGNiG Termika w sprawie pla- 
nowanej budowy spalarni w EC Siekierki,    
w tym w kwestii transportu surowców do za- 
kładu ulicami obok osiedla. 
  Realizacja prac remontowych odbywa się 
zgodnie z planem: w grudniu zakończył się 
remont loggii w trzech budynkach (Bernar- 
dyńska 13,17 i 21) i rozbudowa altany śmiet- 
nikowej - części przeznaczonej na gabaryty 
(Bernardyńska 11). W listopadzie na osiedlu 
miały miejsce dwie awarie: ciepłownicza 
(Bernardyńska 13) i wodociągowa (Bernar- 
dyńska 11). Po przeglądzie szczelności insta- 
lacji gazowej i drożności przewodów komi- 
nowych zostanie zlecone usunięcie wszelkich 
nieszczelności.
   Informacja o pracach remontowych do wy- 
konania w 2022 r. zostanie przekazana ra- 
dom domów-nieruchomości oraz zamiesz- 
czona w tablicach w budynkach. Ponadto do 
końca grudnia administracja przekaże RDN 
propozycje prac remontowych do wykonania 
w ramach planu wieloletniego 2022-2026, 
do zaopiniowania. Do mieszkańców trafiło 
rozliczenie kosztów c.o..
  Przeprowadzono szereg prac pielęgnacyj- 
nych zieleni, a także uzupełniono nasadzenia 
roślin (po kradzieży). Z okazji jubileuszu 
osiedla posadzone zostały dwa drzewa – dęby 
czerwone (Bernardyńska 5 i 11).
  Już po raz trzeci, przy współpracy z kierow- 
nikiem sklepu Hamann, został uruchomiony 
punkt zbiórki produktów spożywczych dla 
osób potrzebujących w ramach akcji „Świą-
teczna paczka”.

IDZIKOWSKIEGO
  Plan gospodarczy na 2022 r. został za- 
twierdzony przez Radę Osiedla na posiedze- 
niu w dniu 29 listopada. Prace nad planem 
trwały w październiku i w listopadzie. Szcze- 
gółowej analizie poddano funkcjonowanie 
fotowoltaiki - jako kolejny krok osiedle pla- 
nuje wdrożenie magazynów energii. 
   Rada bierze udział w konsultacjach w spra- 
wie planów budowy spalarni odpadów na 
terenie EC Siekierki. 
  Na terenie osiedla właśnie zakończyła się 
(16 grudnia) wymiana poziomów instalacji 
ciepłej i zimnej wody w sześciu budynkach. 
   Ważną kwestią pozostaje kwestia parkingu 
od strony ul. Idzikowskiego. ZDM, do któ- 
rego należy teren, w ostatnim czasie wystąpił 
o opuszczenie gruntu i doprowadzenie do 
stanu pierwotnego. W tej sprawie zostanie 
zawarta umowa dzierżawy, gdyż jest to bar- 
dzo istotny teren dla funkcjonowania osiedla, 
również  ze względu na powiększające się na 
Mokotowie strefy płatnego parkowania. 
  W celu efektywnego zarządzania ciepłem, 
administracja nawiązała współpracę z firmą 
Veolią. List intencyjny pozwoli firmie uzys- 
kać białe certyfikaty, które powinny być po- 
tencjalnym źródłem dochodu dla osiedla. 
Dodatkowo usługa BES (Building Energy 
Service) pozwoli na stały, automatyczny do- 
zór stanu technicznego węzłów cieplnych. 
  Pracownia Kreatywna I-DZIK po wyre- 
montowaniu pomieszczenia wznowiła dzia- 
łalność. Zajęcia prowadzone są przez Studio 
Pasji - Joanna & Grzegorz Gnaś, a finanso- 
wane z funduszy Urzędu Dzielnicy Moko- 
tów. W grudniu dwukrotnie odbyły się war- 
sztaty dla osób w wieku 55+ poświęcone 
tworzeniu ozdób świątecznych: 8 grudnia         
- samodzielne wypalanie drewnianych świecz- 
ników, 15 grudnia - malowanie bombek. 
  Na osiedlu uruchamiany jest kącik „Book 
sharing" - mieszkańcy będą mogli przynosić 
swoje książki, aby swobodnie mogli z nich 
korzystać inni.

SADYBA
  Rada Osiedla na posiedzeniu 13 grudnia 
przyjęła jednogłośnie plan gospodarczy 
osiedla na rok 2022. Wcześniej odbyło się 
specjalne posiedzenie Rady z udziałem Za- 
rządu dotyczące pawilonów - więcej na ten 
temat na stronie 9.
  Administracja w listopadzie przeprowadziła: 
wymianę drzwi wejściowych do korytarzy 
piwnicznych i schowków pod schodami na 
przeciwpożarowe w budynku Sobieskiego 
64; wymianę pionów kanalizacji deszczowej 
w budynkach Powsińska 40, św. Bonifacego 
77; docieplenie dwóch szczytów elewacji bu- 
dynku przy Urle 3. Wykonano także insta- 
lację oddymiania w budynku Spalska 2.

   W trakcie są prace obejmujące wykonanie 
oświetlenia zewnętrznego, tj. wymianę linii 
kablowej wraz z demontażem zniszczonych 
słupów oświetleniowych i montażem no- 
wych słupów przy budynkach Jaszowiecka 
10, 12, 14 oraz przy ścieżce przy ul. Czarno- 
morskiej, ul. Jaszowiecka 2H i parkingu przy 
ul. Sobieskiego. Dotychczas zakończono oraz 
odebrano już prace w tym zakresie przy bu- 
dynku Jaszowiecka 7. Trwa rozbudowa altany 
przy ul. Czarnomorskiej dla budynków Spal- 
ska 1, 2, 3, 4, 5, 6 i Jaszowiecka 4 i 6.
  W grudniu i styczniu zaplanowano szereg 
postępowań przetargowych na prace remon- 
towe na osiedlu.  Ogłoszone w grudniu  pięć 
przetargów dotyczy: wykonania remontu 120 
balkonów i 11 portefenetrów w parterze       
w budynku przy ul. Konstancińskiej 7B; wy- 
konania kompleksowego remontu 104 bal- 
konów i montażu 26 daszków nad balko- 
nami ostatniej kondygnacji przy ul. Boni- 
facego 74, wykonania wymiany drzwi do ko- 
rytarzy piwnicznych, schowków pod scho- 
dami, pomieszczeń wspólnych i technicznych 
w budynkach przy ul. Przy Bernardyńskiej 
Wodzie 3 i Powsińskiej 15; wykonania 
ocieplenia cokołu wraz z wykonaniem opaski 
budynków przy ul. Przy Bernardyńskiej Wo- 
dzie 1 i 1A; wykonania prac projektowych          
i wykonawczych związanych z realizacją od- 
dymiania w budynku przy ul. Korczyńskiej 9.
  Do 31 stycznia 2022 roku zaplanowano, 
ogłoszenie kolejnych siedmiu postępowań 
przetargowych.  
  Dział zieleni dokonuje wycinki drzew z de- 
cyzji WOŚ i uporządkowuje teren po wycin- 
ce, przygotowuje zrębki do ściółkowania pod 
nasadzenia krzewów i bylin. Przeprowadzo- 
no także przegląd drzewostanu pod kątem 
bezpieczeństwa. Przed sezonem zimowym 
rozstawionych zostało 57 skrzyń z piachem.

SIELCE
  Z powodu ponownego wzrostu zachoro- 
wań na Covid-19 Rada Osiedla odbywa po- 
siedzenia w trybie hybrydowym. W ostatnim 
czasie obradowało prezydium i stałe komisje, 
na 13 grudnia zaplanowano posiedzenie ple- 
narne, na którym Rada Osiedla omówi i po- 
dejmie uchwałę w sprawie zatwierdzenia pla- 
nu gospodarczego dla osiedla na 2022 r. Plan 
remontów obejmuje kwotę 4,58 mln zł na 
remonty budynków mieszkalnych w kwocie 
4,28 mln zł oraz remonty na terenie osiedla  
- po wschodniej stronie ulicy Czerniakowskiej 
- na kwotę 300 tys. zł.
  W ostatnim kwartale zakończone zostały 
planowane remonty takie jak: remont dachu 
na Belwederskiej 3, wymiana kanalizacji i re- 
mont posadzki w piwnicy budynku Podcho- 
rążych 63/67, montaż monitoringu w bu- 
dynku Gierymskiego 5, remont nadbudówek 

Z ŻYCIA 
OSIEDLI
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na budynkach Czerniakowska 36A i 42, wy- 
miana opaski wokół budynku Gierymskiego 
7, wymiana ciepłomierzy w budynku Melo- 
manów 10, czyszczenie i malowanie elewacji 
w budynku Czerniakowska 28A. Na terenie 
osiedla zakończył się remont ulicy osiedlowej 
i chodnika na odcinku od budynków Zwie- 
rzyniecka 1 i 3 do Czerniakowskiej 40.
  Na ukończeniu są rozpoczęte prace remon- 
towe wśród których mamy: remont nadbu- 
dówki na dachu budynku Zwierzyniecka 3, 
remont loggii w trzech budynkach, wymiana 
kanalizacji przy ul. Gierymskiego 5, a także 
przeglądy przewodów wentylacji i instalacji 
gazowych wykonywane corocznie w IV kwar- 
tale. Ponadto w ramach przygotowania do 
zimy zlecono czyszczenie rynien, koszy, koryt 
oraz dachów budynków.  
  Na remonty balustrad w Melomanów 10      
i wejść w budynku Gierymskiego 7 zostały 
podpisane umowy.
  W administracji w ostatnim czasie powstały 
wakaty na stanowisku z-cy kierownika ds. 
technicznych i inspektora ds. budowlanych.
  Członkowie Rady Osiedla i pracownicy ad- 
ministracji ze smutkiem przyjęli wiadomość 
o śmierci p. Andrzeja Sokolińskiego - działa- 
cza samorządu spółdzielni, długoletniego         
i aktywnego członka Rady Osiedla oraz Ra- 
dy Nadzorczej. Andrzej Sokoliński zmarł 17 
listopada w wieku 82 lat. 

STEGNY POŁUDNIE
  Rada Osiedla na grudniowym posiedzeniu 
plenarnym przyjęła uchwałę nr 18/2021 w 
sprawie uchwalenia planu gospodarczego 
osiedla na 2022 r., a także przyjęła plan pracy 
do kwietnia 2022. Członkowie RO rozpat- 
rzyli pozytywnie wniosek administracji o wy- 
rażenie zgody na rozpoczęcie prac związa- 
nych z budową drogi wewnętrznej po wyko- 
naniu przez Tramwaje Warszawskie zjazdu 
w osiedle z ul. Bonifacego. Zgodnie z wnios- 
kami AO, spółka wycofała się ze zjazdu, 
który uniemożliwiał skomunikowanie osied- 

la z uwagi na kwestie planistyczne i własności 
gruntu. Rozpatrzono też pozytywnie wnio- 
sek Stowarzyszenia OKAS na sfinansowanie 
ze środków osiedla zajęć ogólnorozwojowo- 
-piłkarskich w styczniu i lutym. Zajęcia 
prowadzone do listopada na terenie rekrea- 
cyjno-sportowym będą kontynuowane na sali 
gimnastycznej w szkole przy Sobieskiego 68.
  Administracja osiedla w ostatnim czasie 
przeprowadziła postępowania przetargowe: 
na wykonanie WLZ w budynkach Egejska 7 
i 8 oraz Sardyńska 4, na wykonanie komór 
zsypowych w budynku Marsylska 9 i na wy- 
konanie remontu ulicy Iberyjskiej. Wszystkie 
postępowania wyłoniły wykonawców.
 Zakończono prace związane z modernizacją 
tablic administracyjnych w budynkach Kata- 
lońska 5 i 7, Korsykańska 1, Portofino 2, 
Sardyńska 3, Sycylijska 2 oraz Maltańska 1 i 4. 
Zamontowano wyłącznik główny w budyn- 
ku Korsykańska 1. Wykonano modernizację 
oświetlenia na LED w hali garażowej bu- 
dynku Bonifacego 68, trwa wymiana oświet- 
lenia na LED na klatkach budynku Egejska 
15. W budynku Bonifacego 70 wymieniono 
wpusty dachowe. W budynku Korsykańska 3 
oraz na V klatce budynku Nicejska 1 zakoń- 
czono wymianę pionów z.w., c.w. oraz cyrku- 
lacji. Zgodnie z decyzją PINB wykonano 
montaż podnośnika dla osób niepełnospraw- 
nych przy klatce II w budynku Egejska 17B. 
Zakończono także prace związane z wymia- 
ną instalacji odgromowej w budynku Mal- 
tańska 4. Wszystkim hydroforniom zostały 
nadane przez Urząd Miasta numery porząd-
kowe, sporządzono i podpisano aneksy.
  Na małym placu zabaw przy Iberyjskiej 
wymieniono ściankę wspinaczkową, a na te- 
renie sportowo-rekreacyjnym przy Maltań- 
skiej przeprowadzono prace serwisowe 
równoważni, trampoliny i altany.  Po raz dru- 
gi wymieniono piasek w piaskownicach na 
wszystkich placykach. Zakupiono byliny i 
krzewy na teren osiedla, a także 52 sztuk 
drzew. Na tyłach budynków Capri 3 i Sar- 
dyńska 5 dokonano cięć pielęgnacyjnych. 
   Przy ulicy Maltańskiej uruchomiono kolej- 
ny paczkomat InPost, a przy pawilonie na 
Portofino 8 posadowiono maszynę do odbio- 
ru przesyłek firmy AliExpress.
   W OKAS-ie prowadzono warsztaty foto- 
graficzne dla dzieci i młodzieży, a także z ini- 
cjatywy Partnerstwa Nasze Stegny mini cykl 
warsztatów psychoedukacyjnych. 4 grudnia na 
terenie przy ul. Maltańskiej podczas Stegna- 
liów zorganizowanych przez Partnerstwo z 
udziałem zarówno administracji jak i Stowa- 
rzyszenia OKAS - szczegóły w materiale na 
stronie 20.

STEGNY PÓŁNOC
  W ostatnim kwartale 2021 r. administracja 
zakończyła montaż instalacji fotowoltaicznej 

w budynku Akermańska 1 oraz remont da- 
chu w budynku przy Jałtańskiej 1. Przepro- 
wadzona została modernizacja osiedlowego 
systemu monitoringu w obrębie: Kaspijska 2, 
Warneńska 2, Złotych Piasków 1. Ponadto  
w budynku administracji osiedla miała miej- 
sce modernizacja systemu alarmowego i za- 
łożenie kontroli dostępu. 
  W trakcie są jeszcze prace, których finalne 
rozliczenie nastąpi w pierwszym kwartale 
2022 r. To kompleksowy remont instalacji 
elektrycznej w budynku przy ul. Kaukaskiej 5 
i remont klatek schodowych w budynku przy 
ul. Warneńskiej 3. Prowadzone były również 
remonty wybranych loggii i balkonów, ale      
z powodu warunków atmosferycznych robo- 
ty te zostały wstrzymane do wiosny. 
   W zakresie robót na terenie osiedla konty- 
nuowano prace pielęgnacyjne na terenach 
zielonych, dokonano również jesiennych na- 
sadzeń. Łącznie na osiedlu przybyło 23 nowe 
drzewa. Zakończył się również ostatni etap 
wymiany latarni parkowych i obecnie całość 
oświetlenia osiedla oparta jest na nowoczes- 
nych i energooszczędnych lampach LED. 
Uruchomione zostały również nieczynne la- 
tarnie na wybiegu dla psów.
   W biurze Zarządu przeprowadzono postę- 
powanie przetargowe na budowę altan śmiet-
nikowych na osiedlu - tym razem udało się 
wyłonić wykonawcę. Rozstrzygnięte zostały 
również pozostałe postępowania - podpisa- 
ne zostały umowy na montaż otulin na po- 
ziomach ciepłej wody użytkowej w 25 bu- 
dynków mieszkalnych oraz remont instalacji 
oświetleniowej piwnic w trzech budynkach. 
   W związku z przejściem na emeryturę eta- 
towych elektryków przygotowane zostało 
postępowanie przetargowe mające na celu 
pozyskanie firmy zewnętrznej, która odpo- 
wiadać będzie za konserwacje instalacji elek- 
trycznej, domofonowej oraz usługę pogoto- 
wia elektrycznego.

STEGNY ROŻEK
 Na osiedlu trwają prace remontowe. Pro- 
wadzona jest wymiana WLZ-ów w pawi- 
lonie handlowo-usługowym przy ul. Burgas- 
kiej 2 i remont klatek schodowych budynku 
przy ul. Burgaskiej 1. Dobiega także końca 
remont instalacji elektrycznej w budynku 
przy ul. Neseberskiej 4. 
 W związku z nadchodzącą zimą, w ubieg- 
łych miesiącach przeprowadzono komplek- 
sowy przegląd stanu technicznego wszyst- 
kich instalacji na osiedlu. 
  W listopadzie przeprowadzona została 
kontrola Powiatowego Inspektoratu Nadzo- 
ru Budowlanego dotycząca ogrodzenia po- 
stawionego od strony ulicy Mangalia. Admi- 
nistracja oczekuje na wyniki kontroli. 

opr. red. na podstawie 
informacji od RO i AO

Reklama
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Od stycznia znowu zmieniają się zasady 
naliczania opłat za odbiór odpadów               
w Warszawie. Tym razem miasto będzie 
pobierać opłaty w zależności od metrażu 
mieszkania. Największe podwyżki czekają 
jednoosobowe gospodarstwa domowe. 
Miasto pozostało głuche na protesty               
i argumenty spółdzielni mieszkaniowych.

 stolicy przerabialiśmy już: opłatę uza- 
leżnioną od liczby osób zamieszkałych 

w lokalu, opłatę ryczałtową taką samą dla każ- 
dego lokalu w budynku wielorodzinnym, 
opłatę uzależnioną od zużycia wody. W 2022 
roku przetestujemy metodę uzależnioną od 
powierzchni mieszkania. W nowym systemie 
określono pięć stawek opłat: do 30 mkw - 52 
złotych, do 40 mkw - 77 złotych, do 60 mkw 
- 88 złotych, do 80 mkw - 94 zł i powyżej 80 
mkw - 99 złote. Dla porządku należy jeszcze 
dodać, że warszawiacy mieszkający w domu 
jednorodzinnym zapłacą ryczałtową stawkę 
w wysokości 107 złotych. Za domek letnis- 
kowy lub inną nieruchomość wykorzystywa- 
ną na cele rekreacyjno-wypoczynkowe przyj- 
ęto zryczałtowaną stawkę w wysokości 181,90 
zł za rok. W każdym przypadku mowa oczy- 
wiście o przestrzeganiu zasad segregowania 
odpadów. Brak selekcjonowania oznacza po- 
dwojenie stawki określonej w uchwale.

Metoda najmniej niesprawiedliwa
   Czy w końcu wynaleziono system sprawie- 
dliwy? Nie i nie ukrywają tego nawet sami 
radni. Podczas sesji Rady m.st. Warszawy jej 
sekretarz Włodzimierz Karpiński powie- 
dział, że jest to metoda najmniej niespra- 
wiedliwa.  - Żadna z metod naliczania opłat 
za śmieci nie jest de facto w pełni sprawie- 
dliwa i powiązana z realnymi kosztami wy- 
twarzania odpadów - powiedział Włodzi-
mierz Karpiński. Na naliczanie opłaty uza- 
leżnionej od zużycia śmieci nie pozwala usta- 
wa. Przy tych uwarunkowaniach w jego oce- 
nie najmniej niesprawiedliwa jest metoda od 
gospodarstwa domowego ze zróżnicowany-
mi stawkami w zależności od metrażu. Kar- 
piński stwierdził też, że wprowadzany jest 
prosty system, najmniej obciążający portfel 
mieszkańca. 
  Trudno dokładnie ocenić na czym samorzą-
dowiec bazuje swoje stwierdzenia. Tym bar- 
dziej, że jeden z plakatów przygotowanych 
przez stołeczny ratusz informujących o po- 

przedniej zmianie stwierdzał: „To najspra- 
wiedliwsza metoda dopuszczona w ustawie. 
To Ty decydujesz o zużyciu wody i wysokości 
swojej opłaty”. 
 Faktem jest, że „metoda wodna” budziła 
kontrowersje i była trudna w naliczaniu,           
a „Energetyka” oraz inne spółdzielnie w War- 
szawie, których nikt o zdanie nie pytał, mu- 
siały nieodpłatnie wykonać tytaniczną pracę 
w przygotowaniu się do wprowadzenia sy- 
stemu. Nie mówiąc już o fakcie, że legalno- 
ścią przepisów zajęła się prokuratura, za- 
kwestionował sąd administracyjny. Oprotes- 

towały ją także spółdzielnie mieszkaniowe       
i w tym przypadku sprawa również jest w są- 
dzie. Jednocześnie w między czasie Sejm 
znowelizował przepisy wprowadzając stawkę 
maksymalną w wysokości 150 zł od gospo- 
darstwa domowego. 

Jedni stracą, inni zyskają
  Nie da się zadowolić wszystkich, oczywiste 
jest więc, że poprzednie metody miały zwo- 
lenników (naturalnie rekrutowali się spośród 
tych, którzy płacili niewiele) i przeciwników 
(płacących wysokie stawki). Ryczałt 65 zł 
krzywdził seniorów i osoby samotnie miesz- 
kające. Metoda od wody powodowała, że 
wieloosobowe rodziny, które zużywając wię- 
cej wody, płaciły po 150-200 zł miesięcznie 
za wywóz odpadów.
  Ze zmiany na pewno ucieszą się miłośnicy 
częstych i długich kąpieli. Przypomnimy, na 
początku tego roku pisaliśmy, że najwyższa 
opłata z tytułu odbioru odpadów wynosiła      
w „Energetyce” ponad 500 zł. W porównaniu 
do dotychczasowego systemu, związanego ze 
zużyciem wody, oszczędzą duże rodziny, 
zwłaszcza te mieszkające w mniejszych lo- 
kalach. Ale stracą osoby starsze, często żyjące 

samotnie. To ta grupa, liczna w zasobach 
„Energetyki”, była największym beneficjen- 
tem poprzedniej zmiany. Wówczas to opłata 
spadła z 65 zł miesięcznie nawet do poziomu 
20-30 zł. Teraz osoby takie znowu zapłacą 
nawet trzy razy tyle, bo jeśli tylko mają 
mieszkanie liczące więcej niż 40 mkw to 
miasto naliczy kwotę 88 zł. Tyle samo zapłaci 
rodzina 2+2 mieszkająca w 60-metrowym 
mieszkaniu, choć oczywiste jest, że przy- 
toczone powyżej gospodarstwa domowe 
generują zupełnie inne ilości śmieci.

(Kolejny) Najlepszy system
  Miasto zachwala zalety nowego systemu, 
który ma być przejrzysty i prosty w obsłudze. 
Wysokość stawki każdego miesiąca będzie 
stała, dzięki czemu każdy mieszkaniec będzie 
wiedział od razu jaką opłatę musi uiścić za 
wywóz śmieci. Mniej obowiązków będą mieli 
z tego tytuły administratorzy nieruchomości.
Władze miasta po raz kolejny wskazują na 
przepisy ustawowe, które nie pozwalają wpro- 
wadzić naliczania opłaty za odbiór śmieci 
uzależnionej od ilości wytworzonych odpa- 
dów. To prawda, ustawa daje samorządom 
wybór spośród czterech możliwości: uzależ-
nioną od liczby mieszkańców danej nie- 
ruchomości, od gospodarstwa domowego, od 
ilości zużytej wody z nieruchomości, od po- 
wierzchni mieszkania. Trudno jednak ocenić 
na jakiej podstawie władze miasta uznały, że 
„metry kwadratowe bardziej wytwarzają 
śmieci” niż zużycie wody. W efekcie nowy 
system jest jeszcze bardziej niesprawiedliwy 
niż poprzedni, gdyż wszystko wskazuje na to, 
że jeszcze więcej osób będzie płaciło za 
śmieci innych osób. Sens traci też aspekt eko- 
logiczny zachęcający do oszczędzania wody. 
To też w swojej narracji podkreślały władze 
miasta.
   Znamienna dla wyliczeń stawek jest sytuacja 
z sesji Rady Miasta podczas której uchwa- 
lono nowy system. Otóż propozycje stawek, 
które przedstawiano jako efekt wielomie-
sięcznej pracy ekspertów i szeregu analiz zo- 
stały zdjęte z porządku obrad, a w ich miej- 
sce radni do przegłosowania otrzymali lekko 
zmodyfikowane stawki. Zmiany w nowych 
projektach uchwał dotyczyły m.in. korekty 
stawki opłat w zależności od metrażu miesz- 
kania, obniżając stawkę za najmniejszy me- 
traż (do 30 mkw) oraz podnosząc o dwa zło- 
te kwotę za domek jednorodzinny.

Za śmieci od metrażu mieszkania
OD 1 STYCZNIA ZNOWU ZMIENIA SIĘ SYSTEM NALICZANIA OPŁAT ZA ODBIÓR ODPADÓW. PŁACIĆ BĘDZIEMY 

OD METRAŻU MIESZKANIA. TO JUŻ CZWARTA METODA NALICZANIA OPŁAT ZA ŚMIECI W STOLICY.

W

Systemy opłat się zmieniają, ale 
problemy z odbiorem jak były, tak są...

fo
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Dobry wynik z działalności gospodarczej, niedobór w gospodarce zasobami 
mieszkaniowymi jedynie na jednym osiedlu oraz sukcesywne nadrabianie 
zaległości w remontach powstałych po pierwszym kwartale - tak w skrócie 
prezentuje się sytuacja „Energetyki” po trzech kwartałach tego roku. 

oszty ogółem w okresie od 1 stycznia do 30 września 2021 roku wyniosły 112,5 
mln zł, zaś przychody w tym okresie to 119,8 mln zł. Wynik brutto na działal- 

ności spółdzielni wyniósł 7,26 mln zł, z czego 6,5 mln zł to wynik z działalności gos- 
podarczej, od którego naliczony zostanie podatek dochodowy. Jest to wynik lepszy od 
tego, jaki spółdzielnia osiągnęła w tym obszarze rok temu - wówczas było to 5,84 mln zł. 
Główną przyczyną jest ograniczone w stosunku do 2020 r. podejmowanie przez osiedla 
decyzji, w związku z  Covid-19, obniżających czynsze za wynajem lokali użytkowych.
   Warto odnotować, że w przypadku działalności gospodarczej po trzech kwartałach 
zrealizowano 93 proc. planu na cały rok. Wynik w obszarze gospodarki zasobami 
mieszkaniowymi też prezentuje się pozytywnie - tu wpływ ma zaksięgowany już po- 
dział nadwyżki bilansowej za lata 2019-20, który został dokonany uchwałą podczas 
pisemnego głosowania uchwał WZCz. W efekcie wynik na 30 września to 768 tys. zł 
na plusie, podczas gdy plan na 2021 r. zakłada ponad 700 tys. zł, z tym że na minusie. 
   Nieco gorzej prezentuje się kwestia remontów: do końca września w spółdzielni zo- 
stały rozliczone roboty stanowiące 53 proc. wartości rocznej planu (14,78 mln zł). Jed- 
nak właściwy obraz postępu prac i realizacji planu daje dopiero wzięcie pod uwagę re- 
montów w toku. Według szacunków na dzień kończący trzeci kwartał, w realizacji by- 
ły roboty stanowiące kolejne 39 proc. wartości rocznego planu. W swojej informacji 
Zarząd podkreśla jednak specyfikę tego roku i wpływ sytuacji na remonty w spółdziel-
ni: „Po początkowym, 'pandemicznym’ zablokowaniu możliwości wykonywania robót 
nastąpiło nasilenie się niekorzystnego zjawiska ’boomu’ budowlanego. Gwałtowny 
wzrost cen robót i materiałów budowlanych spowodował, że realizacja remontów była 
niemożliwa bez dodatkowych dodatkowych źródeł finansowania prac. Odnotowano 
przypadki wystąpień budynków o pożyczki z CFR, ale jej przyznanie może wymagać 
podniesienia stawki odpisu remontowego, co nie zawsze jest akceptowane przez 
mieszkańców. W takiej sytuacji konieczne jest przełożenie remontów w czasie do 
chwili zgromadzenia odpowiednich środków, wtedy jednak wzrost cen zazwyczaj wy- 
przedza tempo gromadzenia środków. Dodatkowo wróciło znane z poprzednich lat 
zjawisko trudności w pozyskiwaniu wykonawców prac”.
   Zadłużenie w opłatach za lokale mieszkalne i usługowe na dzień 30 września 2021 r. 
wyniosło 8,06 mln zł, co stanowi 5,2 proc. rocznego wymiaru opłat. Sytuacja w tym 
obszarze nie stanowi zagrożenia dla finansów spółdzielni. 

PRAWIE 120 MLN ZŁ PRZYCHODÓW, 6,5 MLN ZŁ ZYSKU BRUTTO            
Z DZIAŁALNOŚCI GOSPODARCZEJ

Na dużym plusie po 
trzech kwartałach

K

  Z wypowiedzi przedstawicieli ratusza i sto-
łecznych radnych można wysnuć wniosek, że  
o całej zmianie decydował element fiskalny: 
tzn. wpływy od mieszkańców mają równo- 
ważyć koszty ponoszone przez miasto. A po- 
nieważ w ostatnich latach brakowało około 
500 mln zł rocznie, siłą rzeczy mieszkańcy 
stolicy muszą płacić więcej. 

Spółdzielnie protestują i proponują
  Przeciw zmianom systemu i opłat protes- 
tują spółdzielnie mieszkaniowe, w tym MSM 
„Energetyka”. Spółdzielcy zaproponowali 
przyjęcie metody naliczania uzależnionej od 
metrażu, ale jednocześnie bardziej sprawie- 
dliwej. Propozycja zakładała metodę usta- 
lania opłat powiązanych wprost z powierzch- 
nią użytkową lokalu, przy stawce 1,30 zł/
mkw, minimalnej opłacie ok. 20 zł i maksy- 
malnej opłacie 130 zł. Taki sposób wyliczania 
opłat zdecydowanie lepiej byłby powiązany      
z ilością faktycznie generowanych odpadów 
przez mieszkańców, a przede wszystkim był- 
by korzystniejszy dla większości mieszkań- 
ców. 
  Spółdzielnie argumentują, że w przyjętym 
systemie mamy do czynienia ze skokowym 
wzrostem opłat w zależności od przedziału 
powierzchni użytkowej lokalu. Przykładowo 
właściciel lokalu 30 mkw zapłaci miesięcznie 
52 zł, podczas gdy właściciel lokalu minimal- 
nie większego, np. 31 mkw zapłaci aż o 25 zł 
więcej - 77 zł. A równie dobrze większym 
lokalu może mieszkać samotny emeryt, zaś  
w mniejszym zaś młode małżeństwo generu- 
jące znacznie więcej śmieci.
   Ponieważ miasto nie uwzględniło żadnych 
postulatów spółdzielców, prezesi dziesięciu 
spółdzielni w Warszawie podpisali się  pod 
skargami do Regionalnej Izby Obrachun- 
kowej i wojewody Mazowieckiego dotyczą- 
cymi nowych przepisów. Jeśli jednak ani wo- 
jewoda, ani RIO nie zakwestionują uchwały 
rady miasta, nowy system zacznie obowią-
zywać od 1 stycznia.

Planujesz sprzedaż 
mieszkania?

Sprawnie i szybko je do tego 
przygotujemy.

Wyczyścimy i wywieziemy 
wszystkie starocia w nim 

zalegające, tj. meble, 
stoły, fotele itd.

Przyjadę i bezpłatnie wycenię 
usługę.

Tel. 531 605 919
Zapraszam! 

półdzielnia sfinalizowała zakup działki na osiedlu Sielce w rogu ul. Czerniakow- 
skiej i al. Polski Walczącej. Zgodę na taki krok udzielono uchwałą Walnego Zgro- 

madzenia Członków 4 września, wcześniej rekomendowała to Rada Nadzorcza. 
  Oznacza to, że tym terenie nie powstanie duży budynek mieszkalny budowę którego 
planowali poprzedni właściciele, a jednocześnie zakończy się postępowanie admini- 
stracyjne, w którym blokowano uzyskanie przez spółdzielnię prawomocnego pozwo- 
lenia na budowę dla inwestycji W-20. Możliwe stanie się dużo lepsze zagospodaro- 
wanie terenu nowej inwestycji i tej części osiedla. Najważniejsze jest, że to nie miesz- 
kańcy osiedla zapłacą za transakcję. Koszty nabycia terenu będą rozliczone w ramach 
inwestycji W-20, a przejściowo zostaną sfinansowane z CFR.
  Kwota transakcji została wyliczona na podstawie operatu szacunkowego wykona- 
nego przez spółdzielnię dla tej działki w marcu tego roku: 3,557 mln zł. Akt no- 
tarialny został podpisany 28 października. 

„Energetyka” kupiła działkę na Sielcach

Mariusz Ilnicki

Reklama

opr. red.

S

M6. 
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Kształtów zaczyna nabierać wieloletni plan remontów w spół- 
dzielni na lata 2022-26. Nowym i ważnym elementem jest budowa 
planu „od dołu”. W pierwszej kolejności administracje pytają 
mieszkańców w kwestii oczekiwanych prac remontowych na 
najbliższe lata. 

ada Nadzorcza przyjęła w listopadzie uchwałę w sprawie założeń   
i podstawowych wskaźników do planu, teraz kolej na miesz-

kańców i osiedla, by plan wypełnić właściwą treścią. 
  Celem wieloletniego planu remontów jest wskazanie zakresu prac, 
których realizacja skutkować będzie nie tylko poprawą stanu technicz- 
nego budynków, ale również zmniejszy zużycie energii o 10 proc. i wo- 
dy technicznej o 20 proc. Wykonywane remonty mają również po- 
prawiać estetykę budynków i osiedli i przyczyniać się do poprawy ja- 
kości życia mieszkańców. 
 - To pierwszy w historii MSM „Energetyka” taki plan. Będzie to 
także dla nas proces uczenia się i wypracowywania optymalnych roz- 
wiązań - mówił Grzegorz Engelbrecht, członek Zarządu spółdzielni 
ds. gzm podczas prezentowania założeń Radzie Nadzorczej.  
  Zgodnie z przyjętymi założeniami, prognozowane remonty powinny 
zostać zhierarchizowane: od prac nakazanych prawem lub kluczowych 
ze względu na bezpieczeństwo mieszkańców, przez roboty wynikające 
ze złego stanu technicznego elementów budynku i takie, których 
odsunięcie w czasie może skutkować zwiększenie kosztów robót        
w przyszłości, kończąc na inwestycjach przynoszących oszczędności    

w eksploatacji i innych pracach wynikających z oczekiwań mieszkań- 
ców. 
   - Wieloletni plan remontów ma szansę odegrać istotną rolę w spół- 
dzielni w najbliższych latach. Aby tak się stało, musimy uzyskać rze- 
telne informacje od mieszkańców, którzy będą współuczestniczyć      
w tworzeniu naszego planu, gdyż najlepiej wiedzą, czego potrzebuje 
ich nieruchomość - mówi Grzegorz Okoński, prezes Zarządu MSM 
„Energetyka. 
  Mieszkańcy mogą liczyć na wsparcie administracji. Omawiany ma- 
teriał zobowiązuje administracje do wspólnego z mieszkańcami pod- 
jęcia decyzji odnośnie inwestycji w rozwiązania proekologiczne, takie 
jak fotowoltaika, poprawa efektywności energetycznej budynku, rewi- 
talizacji ociepleń, gromadzenia deszczówki. Przede wszystkim jednak 
to służby administracji osiedla do końca roku przedstawią radom 
domów-nieruchomości (tam, gdzie funkcjonują) wykaz wszystkich 
potrzeb remontowych. Do końca stycznia nastąpi wstępna wycena 
zgłoszonych remontów, jednocześnie rady domów-nieruchomości 
przedstawią swoje opinie w sprawie zdiagnozowanych przez admi- 
nistracje  potrzeb remontowych. 
  W oparciu o te informacje do 28 lutego administracje przygotują 
projekty wieloletnich planów remontów i przekażą je radom osiedli 
do konsultacji. Finalnie rady osiedla do 8 kwietnia powinny uchwalić 
osiedlowe plany wieloletnich remontów. Na ich podstawie Zarząd 
opracuje Wieloletni Plan Remontów Spółdzielni i przedstawi go 
Radzie Nadzorczej w maju 2022 roku.

R

Spółdzielnia pyta co remontować
Elementem strategii spółdzielnia na najbliższe lata jest przygotowanie planu remontów do 2026 roku. 

Dużą rolę mają do odegrania mieszkańcy.

Podczas ostatnich dwóch posiedzeń 
plenarnych przedmiotem prac Rady 
Nadzorczej były aż cztery regulaminy 
obowiązujące w „Energetyce”. W tym 
okresie do Rady trafiło też aż 11 wniosków 
o pożyczki z Centralnego Funduszu 
Remontowego. 

owelizacjom zostały poddane regulami- 
ny: tworzenia i gospodarowania Cen- 

tralnym Funduszem Remontowym; zebrań 
osiedlowych; wynajmu lokali użytkowych 
oraz dzierżawy terenu; udzielania zamówień 
na roboty budowlane, dostawy i usługi. 
Zmiana ostatniego nie została sfinalizowana 
i praca nad nim trwa - przyjęcie znajduje się 
w porządku grudniowego posiedzenia. Z ko- 
lei ważną nowelizację wprowadzono w regu- 
laminie zebrań osiedlowych - w czasie pan- 
demii, przy zmniejszeniu liczby członków rady 
osiedla poniżej wymaganego minimum 12 
osób, możliwe jest przeprowadzenie zebrania 

osiedlowego przez pisemne głosowanie i wy- 
bory do rady osiedla. 
  Ponadto, podczas plenarnego posiedzenia 
30 listopada Rada Nadzorcza przyjęła 
informację z działalności spółdzielni za trzy 
kwartały - szczegóły w materiale na str 7.  
  Przyjęta została również uchwała dotycząca 
założeń i podstawowych wskaźników do wie- 
loletniego planu remontów zasobów miesz- 
kaniowych spółdzielni na lata 2022-2026      
oraz założeń do sprawozdawczości z jego 
wykonania. Szczegółowo piszemy o tym w ar- 
tykule powyżej.
  W ostatnim kwartale do Rady wpływa spo- 
ro wniosków o pożyczki z Centralnego Fun- 
duszu Remontowego - w październiku i listo- 
padzie rozpatrzono 11 wniosków. Pochodziły 
od nieruchomości Egejska 7 (80 tys. zł), 
Marsylska 5 (90 tys. zł), Iberyjska 4 (100 tys. 
zł), Maltańska 1 (80 tys. zł), Burgaska 1, (60 
tys. zł), Egejska 8 (100 tys. zł), Gierymskiego 
7 (120 tys. zł), Soczi 10 (190 tys. zł), Barce- 

lońska 9 (200 tys. zł). Nieruchomość  przy 
Czerniakowskiej 28 chciała przełożenia po- 
życzki (150 tys, zł) na przyszły rok. Wnioski 
te zostały rozpatrzone pozytywnie. Wniosek 
przygotowało też osiedle Sielce i dotyczył 
prac na osiedlu. W tym przypadku Rada 
Nadzorcza zgodnie z rekomendacją Zarządu 
przychyliła się do pożyczki jedynie w kwocie 
200 tys. zł i nie wyraziła zgody na pożyczkę 
w wysokości 300 tys. zł na wykonanie moni- 
toringu na osiedlu. Na grudniowym posie- 
dzeniu do rozpatrzenia jest kolejne pięć wnio- 
sków na łączną kwotę prawie 1,9 mln zł. 
  Na posiedzeniu w październiku Rada Nad- 
zorcza zajmowała się także... sobą.  Specyfika 
trwającej od 2019 roku „pandemicznej” ka- 
dencji” powoduje, że przygotowany musiał 
zostać plan pracy na najbliższe miesiące - 
przyjęto plan działań do maja 2022 roku. 
  Ostatnie w tym roku posiedzenie Rady 
Nadzorczej zaplanowano na 21 grudnia. 

RADA NADZORCZA NOWELIZUJE REGULAMINY

N

M.I.

red.
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Przyszłość pawilonów usługowych pozostaje jednym                                
z ważniejszych problemów osiedla. Rada Osiedla Sadyba wspólnie 
z administracją i Zarządem ponownie pochyliły się nad 
zagadnieniem. W listopadzie odbyło się specjalne posiedzenie 
Rady Osiedla poświęcone wyłącznie problemowi pawilonów.

 przyszłym roku minie 10 lat odkąd przegląd stanu technicz- 
nego pawilonów na osiedlu potwierdził ich nie najlepszy stan 

techniczny. Mowa o budynkach przy ul. Sobieskiego 70 B i 74/78, ul. 
Konstancińskiej 3, które zostały oddane do użytku w latach 1972-78. 
Dekadę po tym przeglądzie, pod koniec 2021 roku, stan techniczny 
budynków siłą rzeczy jest jeszcze gorszy, a koszty jakichkolwiek 
działań - czy to remontów, czy wyburzenia i postawienia nowych bu- 
dynków - są nieporównywalnie wyższe. Rada Osiedla jest w tej kwestii 
zgodna z Zarządem: bazując na przeprowadzonych analizach i tech- 
nicznych, i ekonomicznych nie ma sensu wydawać z kieszeni miesz- 
kańców osiedla sięgających kilkunastu milionów złotych kwot na re- 
monty pawilonów. Do tej decyzji chcemy przekonać część miesz- 
kańców osiedla będących przeciw takim rozwiązaniom. Dlatego m.in. 
na łamach M6 będziemy prezentować informacje na temat przyszło- 
ści pawilonów na Sadybie.
 
Remonty za 15 milionów
  Wspomniany przegląd z 2012 roku wykazał nie tylko duży stopień 
zużycia pawilonów, ale także ze względu na upływ lat, brak spełnienia 
współczesnych standardów użytkowych, funkcjonalnych, technicz- 
nych i estetycznych, których remont bez gruntownej modernizacji 
i przebudowy nie zapewni. Gruntowna modernizacja to jednak koszty 
liczone w milionach złotych - według szacunków administracji z kwiet- 
nia tego roku, dla trzech pawilonów (Konstancińska 3A, Sobieskiego 
70B i 74/78) potrzeba blisko 15,5 mln zł. Przy obecnym galopie cen 
materiałów i prac budowlanych do kwoty należałoby pewnie dołożyć 
1-2 miliony zł. 
   To tylko jeden z argumentów pokazujących, że remont nie jest roz- 
wiązaniem efektywnym. Osiedle poniesie gigantyczne koszty na re- 
mont, a za kilka, kilkanaście lat znajdziemy się w tym samym punkcie 
co dziś. Ledwie spłacimy remont, a już trzeba będzie znowu myśleć 
nad kolejnymi pracami w tym zakresie. Problem powróci, więc z tej 
perspektywy remontowanie to jest wyrzucanie pieniędzy w błoto.
  Co więcej, możliwości gruntownego remontu są nie tylko kosztow- 
ne, ale i ograniczone. W 2013 r. został przyjęty Miejscowy Plan Za- 
gospodarowania Przestrzennego dla Sadyby, który dla istniejącej za- 
budowy nie dopuszcza możliwości przebudowy lub rozbudowy ist- 
niejących budowli, lecz jedynie bieżące remonty do czasu ich wybu- 
rzenia i posadowienia obiektów o parametrach i przeznaczeniu zgod- 
nych z wymienionym planem.

Analizy i jednoznaczne wnioski
   Dlatego już wówczas przeprowadzona analiza kosztów remontów    
i okres spłaty kosztów doprowadziły Radę Osiedla Sadyba do wnios- 
ku, że racjonalnym i ekonomicznie uzasadnionym działaniem będzie 
wyburzenie istniejących pawilonów i zbudowanie na ich miejsce bu- 
dynków mieszkalnych z częścią usługową, zgodnie z obowiązującym 
planem. Dotyczy to lokalizacji pawilonów przy ul. Sobieskiego 70B 
i Sobieskiego 74/78. Na działce przy ul. Konstancińskiej 3 plan prze- 
widuje wyłącznie budowę lokali użytkowych do działalności biurowej, 
usługowej i handlowej.

Nowe budynki przy Sobieskiego
   W 2016 roku zostały opracowane najpierw Oceny stanu technicznego,   
a następnie Operaty szacunkowe dla trzech spośród czterech pawi- 
lonów. Wykonane zostały przez rzeczoznawców majątkowych, 
a dokonano w nich analizy opłacalności remontu lub budowy nowych 
obiektów, wskazując na korzyści wynikające z przyjęcia kierunku in- 
westycyjnego. W konsekwencji ówczesny Zarząd MSM „Energetyka” 
zlecił w 2017 roku firmie Apar-Projekt wykonanie Projektów koncep- 
cyjnych architektury, a następnie Studium wykonalności inwestycji. Dział 
inwestycji biura Zarządu MSM „Energetyka” na podstawie tych 
dokumentów opracował „Analizę ekonomiczną własną budowy budynku 
wg koncepcji architektonicznej Apar-Projekt” na działkach przy ul. So- 
bieskiego 70B i Sobieskiego 74/78, uznając te obiekty jako najbardziej 
wymagające szybkiej realizacji.
   Wymienione opracowania, uzupełniane sukcesywnie analizami ad- 
ministracji osiedla, jak też i powoływanych zespołów Rady Osiedla 
wskazały jednoznacznie, że przestarzałe fizycznie, funkcjonalnie i pod 
względem estetyki pawilony nie spełniają oczekiwań potencjalnych 
najemców lokali, a powstanie nowoczesnych lokali handlowych i usłu- 
gowych w najbliższym sąsiedztwie uczyniło pawilony mało atrakcyjne  
dla interesantów. Stąd też coraz częściej pojawiają się trudności ze 
znalezieniem najemców i przedłużające się pustostany – w rezultacie 
zysk netto do podziału maleje.
  Dyskusja i decyzje w sprawie przyszłości pawilonów znalazły się        
w porządku obrad ostatniego zebrania osiedlowego, które odbyło się 
w 2019 roku. Punkt ten został jednak usunięty z porządku obrad         
w dość osobliwych okolicznościach - zdecydowała o tym grupa miesz- 
kańców, którzy na zebranie przyszli tylko w tym celu. Kolejnej okazji, 
by o tym przeprowadzić merytoryczną dyskusję już nie było. Pande- 
mia zamroziła możliwość przeprowadzenia zebrań osiedlowych, ale 
nie ma wpływu na stan techniczny budynków usługowych na Sady- 
bie. Te z każdym rokiem siłą rzeczy są w coraz gorszym stanie. 
---
Czy budowa nowych budynków może być tańsza od remontu 
pawilonów? O tym w następnym numerze M6.

Na Sadybie wraca sprawa pawilonów

W

Stanisław Wojciech Jakubowski - Przewodniczący Rady Osiedla Sadyba

Pawilony przy ul. Sobieskiego 70B i 74/78
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wiadomość jubileuszu Osiedla pojawiła się zupełnie niespodziewanie. 
Całkowicie przypadkowo bowiem zaświtała nam refleksja, że właśnie 

w 1991 roku zaczęła funkcjonować nasza administracja i powstała pierw- 
sza Rada Osiedla. Jednakże korzenie tych zdarzeń tkwią mocno w roku 
bezpośrednio go poprzedzającym. A rok ten był przełomowym okresem 
dynamicznych zmian ustrojowych oraz podejmowania prób oczekiwanych 
przez społeczeństwo reform. Czas ten ożywiały pragnienia zmian, wiara  
w nowe możliwości i raczej złudne poczucie skuteczności oddolnych ini- 
cjatyw. W spółdzielniach wrzało a niezadowolenie z wcześniejszych metod 
gospodarowania oraz potrzeba gruntownych przemian chwiały ich posa- 
dami i skutkowały żywiołowymi dążeniami do secesji, która wydawała się 
być receptą na uzdrowienie sytuacji. 
   Nie ominęły one i naszego osiedla – zwanego wówczas Kolonią „Ber- 
nardyńska” i „przyklejoną” sztucznie do osiedla Sielce, do którego admini- 
stracji trzeba było jechać sześć przystanków autobusem. Ten dystans był 
uciążliwy nie tylko dla mieszkańców ale i dla służb spółdzielni. Telefony  
w domu były wówczas luksusem a osiedlowe tzw. „automaty” były najczę- 
ściej zawodne. Skutkowało to postępującymi zaniedbaniami, poczuciem 
izolacji oraz przejawami zrozumiałego niezadowolenia, gdyż na skuteczną 
interwencję w sprawie zgłaszanych usterek lub awarii (również tych naj- 
bardziej uciążliwych, które – jak pamiętamy – najchętniej objawiały się 
wówczas w piątek po południu) trzeba było czekać długo i często wielo- 
krotnie i natarczywie się o nią upominać. 
   Pomysł wydzielenia naszej enklawy w postaci osobnego, spółdzielczego 
osiedla dojrzewał więc przez kilka lat i ostatecznie w marcu pamiętnego 
1990 roku, zastał usankcjonowany uchwałą Rady Nadzorczej, zaś od 30 
czerwca tego roku miał być wdrożony do realizacji. Jednak to oczekiwane 
przez naszą społeczność wydarzenie opóźniło się aż o rok – i to bynaj- 
mniej nie z winy spółdzielni. Targająca nią zawierucha secesji i związane    
z nią utopijne wyobrażenia, spowodowały, że aż 10 osiedli chciało się 
wówczas oderwać od „Energetyki” i utworzyć osobne spółdzielnie. Wśród 
nich znalazła się także nasza Kolonia. Na jednym z Zebrań Grupy Człon- 
kowskiej (ZGCz) powołano „Grupę Założycielską” nowej Spółdzielni 
„Bernardyńska”, której podstawowym zadaniem było załatwienie wszyst- 
kich niezbędnych formalności. 

rupa Założycielska działała energicznie. Opracowano Statut Spół- 
dzielni „Bernardyńska” i doprowadzono do wyboru jej Rady Nadzor- 

czej. Ponieważ jednak – w miarę zbliżania się nieuchronnego terminu 
rejestracji – coraz bardziej uwidaczniał się brak klarownej wizji funkcjono- 
wania nowej spółdzielni, więc ostatecznie wycofano się z tego projektu         
i zdecydowano o pozostaniu w „Energetyce”  jako osobne osiedle.
  Podobnie ewoluowały inicjatywy secesji w wielu innych osiedlach i w 
rezultacie od spółdzielni oderwały się tylko trzy z nich. Pamięć tamtych 
jakże burzliwych czasów coraz bardziej się już zaciera i dzisiaj osoby, które 
mieszkają na naszym osiedlu i znajdowały się wówczas w ogniu opisanych 
wyżej wydarzeń, można policzyć na palcach jednaj ręki.
  Zarząd z zadowoleniem przyjął naszą decyzję i w szybkim tempie za- 
pewnił nam nową administrację oraz przygotował pomieszczenia zajmo- 
wane przez nią do chwili obecnej. Wybrana została pierwsza Rada Osied- 
la Bernardyńska a jej ścisłe prezydium miało następujący skład: Prze- 
wodniczący – Henryk Wolak, vice Przewodniczący – Tadeusz Gonciarek 
oraz Sekretarz – Kazimierz Popek.
  Ta pierwsza Rada miała niełatwe zadanie wyegzekwowania od admini- 
stracji nowego – oczekiwanego przez wszystkich – stylu pracy. Nie było to 
niestety łatwe. Królowały wcześniejsze przyzwyczajenia i przejęte z po- 
przedniej epoki przeświadczenie o wszechwładzy administracji. Gdy więc 
w niedługim czasie w połowie budynków pojawiło się ogłoszenie: „zimnej 

wody nie będzie do odwołania...”, czara zawodu i goryczy gwałtownie się 
przepełniła. Na zwołanym w przyspieszonym trybie zebraniu Rady 
Osiedla, działalność administracji została poddana bardzo ostrej krytyce,    
a następnego dnia jej kierownik złożył rezygnację ze stanowiska. 
    W ekspresowym tempie Rada opracowała i uchwaliła dokument precy- 
zujący szczegółowo wymagania stawiane osiedlowej administracji. Musieli 
go zaakceptować wszyscy kandydaci na stanowisko kierownika w ogłoszo- 
nym wkrótce potem konkursie. Wybór ten przeprowadzany był tym razem 
bardzo wnikliwie.

 kolejnych latach,  dzięki cierpliwej i konsekwentnej pracy Rad 
Osiedla, którymi kierowali kolejno: Józef Zakrzewski, Eugeniusz 

Pieniądz, Zbigniew Mioduszewski, Marek Woźniak, Grzegorz Okoński   
i obecnie Maria Rybak oraz bardzo dobremu klimatowi współpracy z ad- 
ministracją, której dwoje ostatnich kierowników - Jerzy Sieczkowski i Ka- 
tarzyna Szwarc - zrealizowało znaczącą liczbę niezbędnych prac remonto- 

wych, powoli likwidowano wieloletnie zaniedbania i stopniowo poprawia- 
no zarówno estetykę budynków jak i wizerunek osiedla. Wśród cennych 
społecznych i gospodarczych inicjatyw koniecznie trzeba wymienić zreali- 
zowaną przez Marka Woźniaka bardzo korzystną dla osiedla inwestycję 
kapitału osiedlowego w lokale użytkowe przy ul. Sobieskiego oraz pro- 
gram rewitalizacji osiedla zainicjowany przez Grzegorza Okońskiego.
   Dziś po 30 latach z pewnością nie wyobrażamy sobie powrotu do sta- 
rych czasów. Osiedle wygląda zupełnie inaczej niż dawniej i jakkolwiek 
przyszłość rysuje się nam w pogodnych barwach, to jednak stale pojawiają 
się nieprzewidziane „dialektyczne przeciwieństwa” wymagające od nas nie- 
ustannej uwagi i aktywności. Jak choćby kwestia budowy spalarni odpa- 
dów na Siekierkach. Bardzo aktywnie wspiera nas w tych w kłopotach 
nasza radna Joanna Dembowska, której składamy wyrazy wielkiego uzna- 
nia i gorące podziękowanie.

Ś

Prezydium Rady Osiedla Bernardyńska

ZASŁUŻONY DLA OSIEDLA
Zbigniew Mioduszewski (1921-2005)

    Nikt, kto w latach 1996-2005 bywał w naszej admini- 
stracji lub choćby w niewielkim stopniu miał styczność  
z osiedlowym Samorządem nie mógł nie dostrzec 
ogromnej ofiarności Pana Zbigniewa Mioduszewskiego,  
który właśnie w tych latach kierował Radą Osiedla.         
W lokalu administracji bywał godzinami, studiował 
dokumenty oraz prowadził rozmowy i korespondencję w sprawach osiedla.             
A robił to na wysokim poziomie, co zjednywało mu podziw, uznanie i z pewnością 
przyczyniało się do skuteczności  Jego działań. 
    Był ceniony przez władze spółdzielni. Cieszył się powszechnym autorytetem 
gdyż dysponował nie tylko dużą administracyjną wiedzą (jako emerytowany 
dyrektor jednego z departamentów w Ministerstwie Kultury), ale też wyjątkową 
kulturą osobistą, cierpliwością i umiejętnością współpracy. Miał cenione przez 
wszystkich poczucie humoru. Tworzył budujący i jednoczący klimat współpracy 
w Radzie Osiedla i wykazywał niespożytą energię i determinację w walce o 
osiedlowe sprawy – działał np. bardzo aktywnie na rzecz powołania na naszym 
terenie pomocniczej jednostki samorządowej. Udawało mu się to, co inni uważali 
za niemożliwe gdyż skutecznie zapobiegł rozwojowi kilku szkodliwych dla 
osiedla inicjatyw budowlanych. 
   Na Cmentarzu Bródnowskim żegnały go tłumy działaczy, znajomych i współ- 
pracowników. Dziś - po szesnastu latach - Pan Zbigniew jest niezmiennie          
obecny we wdzięcznej pamięci mieszkańców osiedla.
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W poprzednim M6 znalazła się obszerna 
informacja na temat rosnących cen 
centralnego ogrzewania. Staraliśmy się 
wyjaśnić dlaczego płacimy tak dużo? Dziś 
postaramy się poradzić, co zrobić, by płacić 
mniej (a jednocześnie nie zamarznąć).

oszty ogrzewania stanowią jedną z naj- 
wyższych pozycji w opłatach za miesz- 

kanie - konkurować w ostatnim czasie może 
tylko odbiór odpadów. I to mimo, że płaci- 
my cały rok, a grzejemy tylko zimą. W 2021 
roku w Warszawie dwukrotnie podwyższano 
ceny za ogrzewanie, a wiele wskazuje, że 
kolejne podwyżki to kwestia czasu…
  Dlatego warto wyrobić sobie określone 
nawyki, które pozwolą obniżyć koszty 
ogrzewania o kilka lub nawet kilkana-
ście procent. Oczywiście, najważniej-
sze czynniki pozostają poza nami, albo 
zastosowanie się do nich wiąże się z 
dużym kosztem – kluczowe dla zuży-
cia ciepła jest ocieplenie budynku i jego 
właściwa wentylacja oraz szczelne i no- 
woczesne okna. Tym bardziej może cieszyć 
fakt, że osiedla „Energetyki” termomoder- 
nizację mają już dawno za sobą. Niby oczy- 
wistość, ale warto przy tym pamiętać, że w 
przypadku wielu spółdzielni w Polsce wciąż 
nie przeprowadzono dociepleń budynków. 
Co natomiast można zrobić w tej materii sa- 
modzielnie i w większości bez dodatkowych 
kosztów?

Kaloryfer na widoku
  Na początek oczywistość: im wyższa tem- 
peratura w pomieszczeniach, tym większe 
zużycie energii do ogrzewania mieszkania. 
Warto więc przyzwyczaić się do przebywania 
w nieco niższej temperaturze. Eksperci wy- 
liczają, że obniżenie temperatury zaledwie     
o 1 st. Celsjusza zmniejszy koszty ogrzewa- 
nia o blisko 6 proc. w ciągu całego sezonu 
grzewczego. Z kolei trwałe obniżenie w miesz- 
kaniu temperatury o 3 stopnie na kilkanaście 
godzin dziennie może zmniejszyć rachunek 
za c.o. o jedną dziesiątą. Ten „trik” można 
zastosować na noc, a dodatkową korzyścią 
będzie nasze samopoczucie. Lepiej śpimy 
bowiem, gdy temperatura jest nieco niższa 
niż w dzień. Łatwiej zasnąć, gdy w sypialni 
termometr wskazuje 19 niż 23. Jakość snu 
też jest lepsza przy 19 stopniach.
  Jeśli jednak lubimy swoje ciepełko w miesz- 

kaniu, rozsądniej zacząć od innych kroków. 
Najbardziej kosztowne jest zasłanianie 
grzejników – czy to zasłonami, czy meblami. 
Niczym nie zasłonięty kaloryfer jest nawet     
o 20 procent wydajniejszy. Nie bez powodu 
nad kaloryferami zwykle montuje się para- 
pety, czy półki. Zmieniają one kierunek prze- 
pływu ciepłego powietrza, które bez nich 
unosiłoby się prosto do góry. Z parapetem 
lub półką nad grzejnikiem „odbija się” ciepłe 
powietrze, które powędruje w stronę prze- 
ciwną do ściany.

  Kolejne 2,5-5 procent oszczędności przy- 
niesie montaż folii odbijającej ciepło. Kupić 
ją można praktycznie w każdym markecie 
budowlanym, a spełnia ona dwie funkcje: 
odbija ciepło umożliwiając efektywniejsze 
nagrzewanie pomieszczenia i jest izolacją 
ograniczającą „uciekanie” ciepła w ścianę. Nie 
zapominajmy też o grzejnikach podczas 
sprzątania – kurz na nich zgromadzony także 
zmniejsza wydajność.

Zatrzymaj ciepło w mieszkaniu
  O ile grzejniki należy odsłaniać, to okna 
warto zasłaniać. Stanowią one najcieńszą ba- 
rierę i to przez nie ucieka najwięcej ciepła. 
Zasłaniane po zmroku okna będą kolejną 
przeszkodą dla uchodzącego z mieszkania 
ciepła. Skoro jesteśmy przy tzw. dziurach        
w mieszkaniu, to polecamy także sprawdzić, 
czy ciepło nie ucieka na klatkę przez drzwi 
wejściowe, a jeśli tak, to warto je uszczelnić. 
Podobnie ciepło może uciekać przez np. 
otwór którym wchodzi kabel, np. od anteny 
satelitarnej. Przede wszystkim należy jednak 
sprawdzić okna. Źle dopasowane, stare usz- 
czelki wpuszczają do mieszkania zimne po- 
wietrze. W razie nieszczelności trzeba jak naj- 
szybciej wymienić uszczelkę. To dość tania 
operacja, której koszt wynosi zaledwie kilka 

złotych, a oszczędność naprawdę wymierna. 
Uwaga - nowsze okna mają zwykle dwa try- 
by szczelności - letni i zimowy. Warto spraw- 
dzić, a jeśli mamy taką opcję, to dostoso- 
wywać regulację do pory roku. 
   Truizmem jest stwierdzenie, że oszczędno-
ści przynosi nieogrzewanie pustego mieszka- 
nia. Zapewne nie w każdym gospodarstwie 
jest to do zastosowania, ale gdy jest taka mo- 
żliwość to warto zakręcać (albo przynajmniej 
nieco skręcać) termostaty przed dłuższymi 
wyjściami. Także zweryfikowanie swoich 
zwyczajów odnośnie wietrzenia może okazać 
się opłacalne. Najefektywniej (i najekono- 

miczniej) jest wietrzyć mieszkanie krótko, 
ale intensywnie - otwierając wszystkie 

okna na kilka minut i pozwalając na 
krótki przeciąg. Przed tym zakręćmy 
grzejniki. Długie wietrzenie wyziębia 
całe pomieszczenie, wychładzają się 
ściany i meble, w efekcie ponowne 

ogrzanie jest dłuższe. 
   W blokach oszczędności trzeba też 

szukać... poza swoim mieszkaniem, w tzw. 
częściach wspólnych. W rozliczeniu w skali 
całego budynku ich wielkość ma duży wpływ 
na koszty ogrzewania. Im większa część ko- 
sztów za centralne ogrzewanie przypada na 
części wspólne, tym mniej efektywne będą 
nasze wysiłki w mieszkaniu. Ale na pewno 
permanentne wietrzenie klatki schodowej 
przy równocześnie odkręconych do oporu 
grzejnikach odbija się negatywnie na naszym 
portfelu.

Każdy znajdzie coś dla siebie
   Internet jest pełny porad jak najskuteczniej 
oszczędzać ciepło. Trudno stosować wszyst- 
kie złote rady, bo ocierałoby się to o szaleń- 
stwo. A i tak trzeba pamiętać, że w budynku 
wielorodzinnym nigdy nie zejdziemy „do 
zera”, ani nawet się nie zbliżymy do tej war- 
tości. Centralne ogrzewanie to bowiem sy- 
stem naczyń połączonych: mamy opłaty za 
ogrzanie części wspólnych nieruchomości, 
mamy współczynniki do przeliczeń uwzględ- 
niające położenie mieszkania w nieruchomo- 
ści (szczytowe, parter, ostatnie piętro, itp.).  
W budynkach wielorodzinnych zawsze bę- 
dziemy korzystać z ciepła sąsiednich lokali. 
Nie mniej jednak warto oszczędzać. Przy ros- 
nących cenach centralnego ogrzewania nasz 
portfel szybko to odczuje. 

K

CENTRALNE OGRZEWANIE NAJWYŻSZA POZYCJA W OPŁATACH ZA MIESZKANIE. CO ZROBIĆ, ŻEBY PŁACIĆ MNIEJ?

JAK OSZCZĘDZAĆ NA CENTRALNYM 
OGRZEWANIU?

Mariusz Ilnicki
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ytuacja okazała się jeszcze poważniejsza, niż prognozowali tram- 
wajarze. Złożone oferty na budowę linii do Wilanowa opiewają 

na kwoty od 945 mln do 1,82 mld zł. Tramwaje Warszawskie prze- 
widziały na inwestycję „zaledwie” 498 mln zł. 
  O sprawie pisaliśmy w poprzednim M6 - przetarg na wykonawcę 
linii tramwajowej do Wilanowa napotkał trudności jeszcze zanim się 
zaczął. Przetarg ogłoszono we wrześniu, a spółka Tramwaje Warszaw- 
skie uwzględniając galopujące ceny w budownictwie i nie tylko, poin- 
formowała o możliwości realizowania inwestycji etapami, w zależności 
od wysokości ofert złożonych w przetargu. Gdyby zabrakło środków 
na całą linię, w pierwszym etapie tory miałby się kończyć na wyso-

kości Stegien. Kolejne odcinki w stronę Wilanowa i odnoga w ul. św. 
Bonifacego byłyby realizowane w późniejszym czasie. Otwarcie ko- 
pert z ofertami pokazało, że scenariusz jest jeszcze gorszy: najniższa 
złożona oferta niemal dwukrotnie przekracza zakładany budżet. Naj- 
wyżej swoje pracy wycenił turecki Gulermark znany z budowy metra 
- 1,82 mld zł, najniżej Budimex - 945 mln zł. 
  Miasto zaznacza, że to jeszcze nie jest ostateczna cena, gdyż jako 
drugi etap przetargu odbędzie się aukcja elektroniczna, w której ofe- 
renci licytują w dół. Trudno jednak oczekiwać, aby ceny spadły dia- 
metralnie. Dlatego niemal pewne jest, że tramwaj do Wilanowa doje- 
dzie znacznie później niż planowano, a pytanie na teraz nie dotyczy 
kwestii podziału inwestycji na odcinki, ale czy w ogóle zarezerwowana 
kwota wystarczy choćby na pierwszy etap. Tramwaje Warszawskie 
przekonują, że inwestycja powstanie, z tym, że będzie to etapowo. 
  Wszystko wskazuje więc, że w najbliższych latach należy raczej 
mówić o tramwaju na Stegny, a nie do Wilanowa...

Osiedle liczące 1600 mieszkań i dwa 
wieżowce wysokie na 26 pięter - to główne 
elementy przyjętego planu zagospodarowa- 
nia przestrzennego Sielc. Uchwałę w tej 
sprawie przyjęli warszawscy radni, a prace 
nad planem zaczęły się w… 2006 roku.

chwalony plan zagospodarowania prze- 
strzennego nie dotyczy bezpośrednio te- 

renie osiedla Sielce w MSM „Energetyka”, 
ale przynosi znaczące decyzje dotyczące bez- 
pośredniego sąsiedztwa zasobów spółdzielni. 
Najbardziej znaczące konsekwencje z pew- 
nością dotycząca 5 ha gruntów byłej zajezdni 
przy Chełmskiej. Wszystko wskazuje na to, 
że mieszkańcom budynków spółdzielni przy 
Czerniakowskiej przybędzie sporo sąsiadów. 
W tym miejscu powstać może spore osiedle, 
bo liczące aż 1600 mieszkań. O ile od strony 
ulicy Czerniakowskiej budować można bu- 
dynki liczące do siedmiu kondygnacji, to      

z pewnością symbolem tego rejonu staną się 
dwie dominanty - w rogu od strony Trasy 
Siekierkowskiej dopuszczalna jest budowa 
budynku mieszkalnego liczącego 85 metrów 
i 26 pięter. 
  Drugi taki wieżowiec, z tym że z przezna- 
czeniem np. na biura, może powstać tuż 
obok - na działce dzisiejszego salonu samo- 
chodowego przy budynku Panoramy. Dla 
porównania - zbliżoną wysokość mają w sto- 
licy np. punktowce na tzw. ścianie wschod- 
niej, a z nowych budynków wieżowiec           
w kompleksie przy Placu Unii Lubelskiej. 
  Teren dawnej zajezdni, który przez lata 
dzierżył miano najdroższej działki w stolicy, 
dokładnie trzy lata temu kupiła firma dewe- 
loperska Konstanty Strus i planuje tu budowę 
osiedla. Natomiast, czy i kiedy w miejscu 
salonu samochodowego stanie wieżowiec, nie 
wiadomo. Plan zagospodarowania prze- 
strzennego jedynie określa, co można w da- 

nym miejscu zbudować. Decyzje podejmuje 
właściciel działki.
  Okolica ta w ostatnich latach podlega dy- 
namicznym zmianom. Od strony Bobro- 
wieckiej, w sąsiedztwie terenu zajezdni, pow- 
stały liczne budynki mieszkalne oraz biu- 
rowce, jeszcze intensywniejsza zabudowa po- 
jawiła się w sąsiedztwie osiedla Idzikow- 
skiego, gdzie zabudowuje się trójkąt Witosa  
- Idzikowskiego - Sobieskiego. Drugi aspekt 
to fakt, że teren ten z zielonego zmienił się    
w betonowy. Choć nie była to zieleń najwyż- 
szych lotów, to jednak znika spory areał zie- 
leni. Nowe budynki - czy to mieszkalne, czy 
biurowe, to także coraz większe trudności 
komunikacyjne, problemy z parkowaniem, 
hałas. Przy dzisiejszych standardach można 
szacować, że 1600 mieszkań, które ma pow- 
stać w miejscu dawnej zajezdni, to nawet dwa 
tysiące dodatkowych samochodów w okolicy.

TRAMWAJ NA RAZIE NIE 
DOJEDZIE DO WILANOWA 

Dwie wieże obok osiedli „Energetyki”? 
Sielce z planem zagospodarowania przestrzennego
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SZUKASZ LOKALU NA 
DZIAŁALNOŚĆ GOSPODARCZĄ?

Sprawdź ofertę  MSM „Energetyka”. 
Dostępne są lokale na osiedlach:

   Bernardyńska  |   22 841 90 37              
                  Sielce   |   22 841 38 86
              Sadyba    |   608 557 520      
    Stegny Północ |   22 842 02 29
    Stegny Rożek  |   22 858 19 90

www.msmenergetyka.pl

od 
14 do 

423 mkw  

ReklamaOgłoszenie własne
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GNiG Termika planuje, że rozpoczęcie 
budowy jednostki wielopaliwowej - jak 

określa swoją inwestycję - w Elektrociepłowni 
Siekierki nastąpi w trzecim kwartale 2023 r.  
a jej zakończenie pod koniec 2026 r. Pow- 
szechnie używane określenie spalarnia śmieci 
nie jest w tym wypadku precyzyjne. W wy- 
padku instalacji na Siekierkach PGNiG de- 
klaruje, że biomasa będzie stanowiła 80 proc., 
zaś paliwo alternatywne RDF 20 proc. Bio- 
masa to odpady z przetwarzania drewna,          
a nawet samo drewno, zaś RDF to odpady 
komunalne, które nie nadają się do przetwo- 
rzenia.

60 tirów dziennie?
  Od początku jednak to nie sam fakt inwes- 
tycji budził największe emocje, a planowane 
rozwiązanie dowożenia całego surowca do 
nowowybudowanej instalacji samochodami 
ciężarowymi. Głównym argumentem był brak 
możliwości realizacji dostaw inną metodą 
przez dostawców z którymi PGNiG Ter- 
mika rozmawia o współpracy. W efekcie do- 
stawy planowała realizować tirami z wyko- 
rzystaniem ulic przecinających lub sąsiadu- 
jących z osiedlami „Energetyki”. Dlatego 
działania inwestora od początku monitoro- 
wało Biuro Zarządu MSM „Energetyka”, za- 
angażowały się też osiedla Idzikowskiego i, 
przede wszystkim położone najbliżej osiedle, 
Bernardyńska z bardzo aktywnym w tej kwe- 
stii prezydium Rady Osiedla.

  Rady obu tych osiedli wystosowały pisma 
do Marszałka Województwa Mazowieckiego 
oraz do Rady Miasta Stołecznego Warszawy 
z prośbą o wsparcie działań zmierzających do 
skorygowania niekorzystnych dla mieszkań- 
ców planowanych sposobów dostawy surow- 
ców i wywozu odpadów. 
 - Co do zasady wszyscy zdajemy sobie spra- 
wę, że transformacja w światowej i tym 
samym polskiej energetyce jest konieczna      
i w zasadniczej części oznacza odejście od 
węgla na rzecz bardziej ekologicznych paliw. 
Jednak nie można dopuścić do swoistej kary- 
katury tych przemian. Trudno zaakceptować 
sytuację, w której eliminujemy węgiel 
zastępując go paliwem, które ma być dostar- 
czane za pomocą ponad 60 tirów o napędzie 
dieslowskim dziennie. To łącznie 120 kur- 
sów. Diesel za węgiel to raczej nieciekawa 
alternatywa, szczególnie w sytuacji, gdy 
większość osiedli naszej spółdzielni byłaby de 
facto korytarzem tranzytowym dla takich 
transportów. Taka propozycja była absolut- 
nym zaprzeczeniem proekologicznych dzia- 
łań, uderzających w interes społeczności na 
kilku mokotowskich osiedlach - komentuje 
Prezes Zarządu MSM „Energetyka” Grze- 
gorz Okoński dla portalu Sadyba24.pl.

Torami, nie tirami
  Na szczęście PGNiG Termika poważnie 
potraktowała sprawę inwestycji i zainicjowała 
konsultacje społeczne. Co już same w sobie 

jest dość osobliwe, bo to zadanie samorządu.  
W związku z inwestycją uruchomione zosta- 
ły trzy czasowe punkty informacyjno-kon- 
sultacyjne dla zainteresowanych miesz- 
kańców Mokotowa i Wilanowa, na terenie 
tych dzielnic przeprowadzono w listopadzie  
i grudniu spotkania z mieszkańcami. W ra- 
mach konsultacji 9 grudnia odbyło się spot- 
kanie w którym udział wzięli przedstawiciele 
spółdzielni z Prezesem Zarządu Grzego- 
rzem Okoński, który bardzo pozytywnie 
ocenia podejście inwestora. Dialog prowa- 
dzony z inwestorem przynosi bowiem skutek 
- PGNiG deklaruje wycofanie się z trans- 
portu kołowego na rzecz dowozu odpadów 
pociągami.
- Spotkanie odbyło się w dobrej i rzeczowej 
atmosferze co zawdzięczamy obu stronom, 
które wykazały chęć merytorycznej dyskusji 
w obiektywnie trudnym i złożonym temacie. 
Aktualne propozycje przywracają transport 
nowych rodzajów paliw przy użyciu kolei        
i ograniczają transport samochodowy do kil- 
kunastu ciężarówek na dobę - komentuje 
Grzegorz Okoński. - Jak widać aktywna i świa- 
doma postawa mieszkańców i ich przedsta- 
wicieli odnosi rezultaty. Dlatego trzeba o tym 
głośno mówić, pisać, informować ludzi o za- 
grożeniach, ale także zachęcać do wspólnego 
wysiłku w obronie komfortu oraz bezpie- 
czeństwa naszego i naszych dzieci. Podjęte 
dziś decyzje będą skutkowały konsekwen- 
cjami w następnych latach - dodaje.

Korzyści z inwestycji
  Sama inwestycja to element polityki PGNiG 
odchodzenia od węgla. EC Siekierki to naj- 
większa elektrociepłownia w Polsce i druga 
w Europie. Przy temperaturze -10°C elek- 
trociepłownia zużywa 10 tys. ton węgla na 
dobę. Zmiana technologii, a docelowo odej- 
ście od węgla, przełoży się na ogromną reduk- 
cję emisji dwutlenku węgla - PGNiG Ter- 
mika szacuje, że zmniejszy się ona o około 
300-400 tys. ton rocznie. Ma to nie tylko wy- 
miar ekologiczny, ale i ekonomiczny. Bijące 
rekordy ceny praw do emisji dwutlenku węg- 
la są głównym czynnikiem wpływającym na 
wzrost cen za energię elektryczną i c.o. Od- 
zysk energii z odpadów może wpłynąć na 
ograniczenie cen tych mediów. Zagospoda- 
rowanie odpadów komunalnych będzie też 
miało wpływ na koszty odbioru odpadów, 
choć tu kluczowe znaczenie ma inwestycja 
realizowana przez Warszawę na Targówku.

Mariusz Ilnicki

SPOŁECZNY NACISK PRZYNOSI SKUTEK - INWESTOR MOŻE ZREZYGNOWAĆ 
Z TRANSPORTU KOŁOWEGO SUROWCÓW DO NOWEJ INSTALACJI

Spalarnia na Siekierkach.
 PGNiG Terminka posłucha mieszkańców
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Informacja z początku tego roku o planach budowy spalarni odpadów na terenie 
elektrociepłowni na Siekierkach zelektryzowała mieszkańców nie tylko sąsiednich osiedli. 
Protestowali mieszkańcy, organizacje ekologiczne, część samorządowców. Inwestor podjął 
dialog w wyniku którego wstępnie zadeklarował zmianę w planach związanych                              
z inwestycją: nie będzie 60 tirów z biomasą i odpadami na okolicznych ulicach.            
Surowiec w większości ma być dowożony koleją. 
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ą statyczne i takie, które za sprawą odpowiednich mechanizmów 
poruszają się. Ustawiane w kościołach lub poza nimi mają przy- 

pominać o wydarzeniach nawiązujących do biblijnej opowieści o na- 
rodzinach Chrystusa. Wypełnione figurami Świętej Rodziny, paste- 
rzy, aniołów i zwierząt adorujących Dzieciątko od wieków są wyrazem 
kultu dla żłóbka betlejemskiego. Stawiane z potrzeby chrześcijańskiej 
tradycji są wyobrażeniem betlejemskiej stajenki. Mowa tu o szopkach 
bożonarodzeniowych stanowiących nieodłączny akcent grudniowych 
świat, bez wątpienia też pozostających jedną z najpiękniejszych tra- 
dycji czasu oczekiwania na Boże Narodzenie. A ta nieprzerwanie trwa 
od średniowiecza mimo, że genezy przygotowywania szopek można 
doszukać się znacznie wcześniej. 
  Już w 330 r. cesarzowa Helena, rzymska święta Kościoła Kato- 
lickiego i Prawosławnego, dla upamiętnienia narodzin Jezusa Chrys- 
tusa kazała wybudować marmurowy żłóbek, który umieszczono            
w betlejemskiej grocie. Pomysł spotkał się z aprobatą św. Hieronima    
i stał się przyczyną do inscenizowania sceny Bożego Narodzenia. 
Grotę przebudowano później na stajenkę, a w środku ustawiono figu- 
ry Świętej Rodziny i pastuszków. Wieść o niej dotarła do Rzymu, 
gdzie urządzono podobną przy Bazylice Matki Bożej Większej. Wy- 
darzenia z IV w. niosą wszelkie przesłanki ku temu, by uznać je za po- 
czątek zwyczaju wyobrażania i przedstawiania sceny narodzin Jezusa. 
  Powszechnie uważa się jednak inaczej. Pomysł i rozpowszechnianie 
tradycji wystawiania szopek bożonarodzeniowych przypisuje się św. 
Franciszkowi z Asyżu. A wszystko zaczęło się w Wigilię Bożego Na- 
rodzenia 1223 roku w miejscowości Greccio we Włoszech, gdzie 
franciszkanin po otrzymaniu zgody od papieża, wybudował szopkę na 
wzór betlejemskiej stajenki i zorganizował w niej inscenizację wyda- 
rzeń bożonarodzeniowych. Trzy lata później św. Franciszek zmarł 
pozostawiając misję szerzenia kultu żłóbka betlejemskiego swoim 
współbraciom. 
  W Polsce historia stawiania szopek sięga epoki średniowiecza i za- 
pewne ma związek z budową w 1236 r. we Wrocławiu pierwszego na 
ziemiach polskich klasztoru Braci Mniejszych. Można więc przy- 
puszczać, że pierwsze wyobrażenie stajenki z Betlejem powstało właś- 
nie w tym mieście. Instalacje odtwarzające scenę narodzin Chrystusa, 
kultywowane od XIII w. z biegiem czasu stały się inspiracją do orga- 
nizowania widowisk o Bożym Narodzeniu. I tak na przełomie XIV         
i XV w. narodziły się w Polsce jasełka. Wzorowane na średniowiecz- 
nych misteriach franciszkańskich początkowo przedstawiane były za 
pomocą figur. Do dziś w krakowskim Klasztorze Sióstr Klarysek prze- 
chowywane są dwie najstarsze, pochodzące z XIV w., wykonane z poli- 
chromowanego drewna lipowego cymelia, odziane w misternie wyko- 
nane szaty. 

 Warszawie tradycja stawiania szopek, jak ustaliła Amalia Sza- 
łachowska na swojej stronie internetowej sekretywarszawy.pl, 

nie jest tak bogata jak w Krakowie. Jej zdaniem pierwsze bożona- 
rodzeniowe instalacje wystawiane były w kościele św. Anny przy Kra- 
kowskim Przedmieściu. Szopki z tego kościoła, ze względu na swoją 
oryginalność i artystyczny przekaz zawsze poruszają i z pewnością nie 
można przejść obok nich obojętnie. Co roku pojawia się w nich inny 
motyw, zazwyczaj kompletnie odbiegający od typowego wyobrażenia 
sceny narodzin Jezusa, dlatego instalacja nie zawsze jest odpowiednia 
dla dzieci. „Szopka bożonarodzeniowa w kościele św. Anny jest jak 
uderzenie obuchem w głowę. Ekspresyjna do bólu. Zdaje się wyć: Lu- 
dzie opamiętajcie się! Z całą pewnością nie jest to szopka dla dzieci”, 
pisał na swoim blogu Miasta Rytm varsavianista Jerzy S. Majewski. 

   Godna odwiedzenia z punktu widzenia najmłodszego obserwatora, 
będzie z pewnością szopka w Archikatedrze Warszawskiej na Starym 
Mieście. W jej skład, jak pisze Karol Górski w grudniowym wydaniu 
Skarpy Warszawskiej wchodzą niewielkie drewniane chatki i figury 
wykonane z papieru lub drewna. Interesująca dla dzieci może wydać 
się też instalacja w Bazylice św. Krzyża przy Krakowskim Przed- 
mieściu. „Znajdziemy tam konstrukcje ze sznurków, klocków Lego, 
jajek, a nawet makaronu czy słonych paluszków” - czytamy w artykule 
Górskiego. 
  Zapraszając najmłodszych na świąteczny spacer nie można za- 
pomnieć o wizycie w zespole obiektów pokamedulskich na Bielanach, 
gdzie od kilkunastu lat funkcjonuje „żywa” szopka. Jej główną atrakcją 
jest osioł Franciszek. Towarzyszy mu ośliczka Klara, a także owce 
koza. Zwierzęta przechadzają się po otoczonym ogrodzeniem terenie. 
Żeby nie zmarzły, w szopce całą zimę pracują reflektory dając odpo- 
wiednie ciepło. Szopka jest drewniana, a jej autorstwo i wygląd zaw- 
dzięczamy wybitnemu rzeźbiarzowi Józefowi Wilkoniowi. Podobną, 
choć nieco skromniejszą w formie stajenkę z żywymi zwierzętami 
możemy podziwiać też na placu Krasińskich. 
   Spacerując po Warszawie śladami szopek bożonarodzeniowych nie 
można pominąć instalacji z kościoła Przemienienia Pańskiego przy ul. 
Miodowej. W podziemiach tej ufundowanej przez Jana III Sobies- 
kiego świątyni od 1949 r. działa ruchoma szopka. Zobaczymy w niej 
postaci, ale też symbole ważne dla historii i kultury Polski. Są przy- 
mocwane do specjalnych wózków wprowadzanych w ruch przy po- 
mocy złożonego systemu pasów, kół i przekładni. „W sumie ruchoma 
szopka składa się z ok. 20 wózków. Cześć z nich dźwiga po kilka figur. 
Żeby obejrzeć wszystkie elementy, trzeba poczekać około 15 minut         
- tyle trwa cały cykl obrotowy” - czytamy w książce Piotra Otrębskiego 
„Echa dawnej Warszawy. Kościoły i kaplice”. W szopce u Kapucy- 
nów zobaczymy m.in. przesuwającą się Świętą Rodzinę, św. Jana Paw- 
ła II, króla Jana III Sobieskiego, czy Józefa Piłsudskiego. Co ciekawe 
ruchoma instalacja podlega na bieżąco aktualizacjom. Pojawiają się          
w niej nowe elementy, które nawiązują do ważnych wydarzeń z życia 
kościoła i kraju. 

rudno jest zliczyć wszystkie warszawskie szopki. Pojawia się ich 
mniej więcej tyle ile kościołów znajduje się w mieście. Nie wszę-

dzie są to instalacje na miarę tych z kościoła św. Anny, św. Krzyża, czy 
Bazyliki Archikatedralnej. W większości świątyń duchowni stawiają 
jedynie na symboliczne przypomnienie wydarzeń z Betlejem bez 
wprowadzania symboli nawiązujących do historii Polski.

W

S

KORZENIE MOKOTOWA: HISTORIA ZWYCZAJU BUDOWANIA SZOPEK ŚWIĄTECZNYCH W KOŚCIOŁACH

DO SZOPY HEJ PASTERZE, DO SZOPY, BO TAM CUD...

T

Hubert Habrat - licencjonowany przewodnik po Warszawie, mieszkaniec Sadyby

Ruchoma szopka w kościele Przemienienia Pańskiego na Starym 
Mieście przyciąga mieszkańców Warszawy od 73 lat. 
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astolatki zadzwoniły z domofonu przedstawiając się 
jako uczennice szkoły podstawowej na Stegnach 

Południe. - Mamy teraz takie zadanie - zawiadamiały 
chórem - żeby pomagać starszym osobom na osiedlu              
i dostałyśmy pani adres, to możemy wejść? 
86-letnia pani Zofia przezornie wyjrzała z balkonu i upew- 
niwszy się, że rzeczywiście pod klatką stoją dwie dziewczyny 
zaprosiła je do środka. Ledwo przekroczyły próg, wyciąg- 
nęły kartki ze stemplem szkoły. Ta wyższa, bardziej 
rezolutna pokazała palcem, gdzie trzeba się podpisać, że 
były w tym mieszkaniu i wykonały zadanie… - Ale co tu 
jest do posprzątania? - palec oderwał się od kartki, bo 
panna rozglądała się na wszystkie strony. 
- Nic - odpowiedziała gospodyni z uśmiechem. - Raz na 
dwa tygodnie przychodzi do mnie pani Wiera. Wczoraj 
zrobiła przedświąteczne porządki, nawet pościel zaniosła 
do magla.
- Ale my musimy mieć pani podpis, to ma wpływ na 
stopnie - zmartwiła się Rezolutna. 
- Dostaniecie, w domu zawsze jest coś do zrobienia - 
pocieszyła gospodyni. - Na przykład możecie przewietrzyć 
mi ubrania w szafie, żeby nie zalęgły się mole. 
Dziewczyny popatrzyły na siebie z ironicznymi uśmiechami. 
Ale otworzyły dużą szafę. - Ojej, ile pani ma ubrań!            
- wykrzykiwały, zdejmując z wieszaków balowe suknie  
pani Zofii. 
   To były kreacje z lat 70. Moda na rozkloszowane 
spódnice z mieniącej się tafty, bufki na rękawach wróciła      
i dziewczyny od razu dostrzegły wartość tego, co miały       
w rękach. Ogarnął je amok. Przebierały się, krygowały 
przed lustrem, rozrzucając buty i ubrania po całym dużym 
pokoju. Pani Zofia w fotelu uśmiechała się do swych 
wspomnień. 
- Co będziecie robić w Sylwestra? - zapytała, gdy uczennice 
usiadły na zalegającym dywan odzieżowym pobojowisku. 
Otóż, pójdą na „domówkę” do koleżanki. Nie będzie jej 
rodziców, zamierzają powitać Nowy Rok w leśniczówce.
- Wybierzcie sobie po jednej balowej sukni - 
zaproponowała gospodyni.
 Podziękowaniom nastolatek towarzyszył radosny pisk. 
Długo nie mogły się zdecydować, które chcą kreacje; 
skończyło się na tym, że pani Zofia zapakowała im po dwie 
suknie. Ale postawiła warunek: zaraz po Nowym Roku 
muszą do niej przyjść i opowiedzieć jak się bawiły. 

o wszystko wydarzyło się rok temu. W tym roku 
szlachetna akcja „młodzi - starzy” nie została powtó- 

rzona. Nie wiem, w ilu przypadkach zeszłoroczne wizyty 
uczniów w mieszkaniach starszych, samotnych mieszkań- 
ców naszego osiedla przekształciły się w taką znajomość, 
jak u pani Zofii. Ale gdyby nawet skończyło się tylko na 
tym jednym, i tak było warto. Już w starożytności 
wiedziano, że verba docent, exempla trahunt (słowa uczą, 
przykłady pociągają). 
   Panią Zofię znam od kilkudziesięciu lat. W młodości 
była to osoba bardzo energiczna i pełna empatii. 
Niezastąpiona w pokonywaniu problemów. To ona w 1974 
roku namówiła nas, cztery młode mamy z jednego bloku, 

abyśmy pojechały do Radomia i kupiły w „Łuczniku” 
walizkowe maszyny do szycia. Tak zwane odrzuty z 
eksportu. Po wręczeniu łapówki kierownikowi fabrycznego 
sklepu wróciłyśmy do Warszawy z cennym sprzętem. 
Dzięki temu nasze dzieci były ubrane, mimo pustych półek 
w sklepach z odzieżą. Te balowe suknie są spod igły 
„łucznika”. Ja też miałam taki strój i długo trzymałam na 
wieszaku. W końcu oddałam zbierającym odzież.  
    Syn owdowiałej pani Zofii mieszka w Anglii, bardzo 
rzadko przyjeżdża do Polski. Ona dzielnie sobie radzi, nie 
daje się starości, ale dokucza jej samotność. Te dwie 
szczebiotki przymuszone przez szkolnego wychowawcę, 
aby odwiedziły starszą panią, przychodzą do niej nadal. 
Często zaraz po szkole, bo zawsze czeka na nie coś 
smacznego i gotowość gospodyni do cierpliwego wysłucha- 
nia zwierzeń. Pani Zofia opowiadając mi o tym dziwnym 
wydarzeniu w jej życiu nie ukrywała satysfakcji, że dokłada 
swoją cegiełkę do wychowania uczennic. 
   Na moim osiedlu często mijam uczniów starszych klas     
z pobliskiej podstawówki, którzy po lekcjach zmierzają do 
ogródka jordanowskiego, aby okupować huśtawki dla 
dzieci. Idą zwykle grupą i rozmawiają na tyle głośno, że nie 
sposób nie usłyszeć obscenicznego słówka k…, które 
pojawia się niemal w każdym zdaniu. Dziewczyny w tym 
przodują. Ryzykowne byłoby zwrócenie im uwagi, bo        
w odpowiedzi bluzgają stekiem wulgaryzmów. Wiem, że 
współczesna szkoła to nie pensja, nie wychowuje się w niej 
ułożonych do zamążpójścia pensjonarek, ale czy naprawdę 
wychowawcy nie mają sposobu, aby choć trochę okrzesać 
tych, którzy są „przyszłością narodu”? Uczulić na sąsiedz- 
two osób starszych, które choćby z racji wieku mają prawo 
nie tylko do bezpiecznego spaceru po osiedlu, ale i głośnego 
wyrażenia dezaprobaty dla zachowania nastolatków.

oniec roku, zbliżające się Święta sprzyjają takim 
refleksjom. Jest sposobna okazja. Kościół, media 

namawiają do dobrych uczynków. W sklepie zbierane są 
dary na paczki dla biednych. Tydzień przed wigilią usły- 
szymy zza okien podwórkową Orkiestrę Praską. Zagrają     
o France, którą amant pyta „co z nami będzie względem 
kochania”, a także kolędy.  To prezent od administracji 
Stegien Południa dla wszystkich mieszkańców, zwłaszcza 
najstarszych, którym zdrowie nie pozwoliło wyjść na plac 
sportowo rekreacyjny, gdzie niedawno trwała zabawa przy 
ubieraniu choinki. Niech uchylą okno i posłuchają miłych 
ich sercu melodii. 
   A my wszyscy pomyślmy o kimś, kto nie ma rodziny         
i dawno nie widziano go przed naszym blokiem. Może jest 
chory, albo dopadła go depresja?. Warto nakłonić nasto- 
letnie dzieci, aby zapukały do drzwi, za którymi w ciszy 
czai się beznadziejna samotność. Staremu człowiekowi już 
na sam widok młodej, uśmiechniętej twarzy robi się ciepło 
na sercu. A może wypączkuje z tego przyjaźń babci               
z przyszywanymi wnuczkami,  jak to się zdarzyło pani 
Zofii? 
    Życzę samych dobrych myśli w świąteczny czas. 
Wasza sąsiadka Helena.

Helena Kowalik 
dziennikarka oraz 
reportażystka, 
autorka 17 książek, 
setek reportaży. 
Wiceprzewodni- 
cząca Rady Etyki 
Mediów. 
Mieszkanka 
Stegien z kilku- 
dziesięcioletnim 
doświadczeniem.

Właśnie ukazała 
się jej nowa 
książka pt. 
„Sądowe znaki 
zapytania” 

Z ŁOKCIAMI NA PARAPECIE. NOTUJE HELENA KOWALIK

Zapotrzebowanie na przyszywane wnuczęta

N

T

K
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Metodą „na wnuczka” lub 
używając zbliżonych sposobów 
od stycznia do końca listopada 
2021 roku tylko na terenie 
Mokotowa oszukano 69 osób. 
Większość to ludzie starsi. 
Kwoty przekazywane oszustom 
wynosiły od 1 000 zł do aż…  
432 000 zł.

arto zapoznać się z podsta- 
wowymi informacjami, 

które pomogą nam, jeśli prze-
stępcy upatrzą nas sobie na ofiarę.
„Halo, babciu. To ja, twój wnuk. Pilnie potrzebuję pieniędzy. Pomóż 
mi...”, „Halo, dzień dobry, tu policja, prowadzimy akcję przeciwko 
przestępcom, którzy okradają konta bankowe, Pani pieniądze są zagro- 
żone i musi je Pani natychmiast przekazać w bezpieczne miejsce...”, 
„Jestem pracownikiem banku i zajmuję się bezpieczeństwem naszych 
klientów. Czy potwierdza Pani przelew z rachunku na kwotę 700 zł?... 
Nie? W takim razie proszę zainstalować aplikację X, to pomogę Pani 
rozwiązać problem...” - to przykłady najpopularniejszych rozmów 
telefonicznych od jakich zaczynają oszuści.
  Wyłudzanie pieniędzy od seniorów, którzy z typową dla siebie 
ufnością chętnie nawiązują kontakty z obcymi to dla oszustów łatwy 
sposób na szybkie wzbogacenie się. Przestępcy nie mają skrupułów, nie 
zastanawiają się nad tym, jaką tragedię sprowadzają na osobę, od której 
wyłudzają gromadzone latami oszczędności całego życia. Blisko 80 
proc. pokrzywdzonych to osoby powyżej 70. roku życia. Ofiarami 
przestępców padają także osoby na co dzień rozważne, aktywne w lo- 
kalnym środowisku, które dają się zwieść i ostatecznie okraść. 

etodami, które nadal wykorzystują sprawcy przestępstw są 
oszustwa: „na wnuczka”, „na policjanta”, „na pracownika banku”, 

„na funkcjonariusza Centralnego Biura Śledczego Policji”, czy „na pro- 
kuratora”. Ich schemat działania w takich sytuacjach jest podobny: 
zawsze jest najpierw kontakt telefoniczny, na stacjonarny numer tele- 
fonu w większości z numeru zastrzeżonego. Następnie rozmówca 

przedstawia się jako członek ro- 
dziny, który np. miał wypadek i 
potrzebuje pieniędzy na pokrycie 
„oczyszczenia się z zarzutów”, 
jest pracownikiem banku, a nasze 
oszczędności na rachunku są za- 
grożone, jest chory na Covid-19  
i potrzebuje środków finanso- 
wych na leczenie i hospitalizację 
lub nadarzyła się świetna okazja 
zakupu, czy inwestycji. Legend 
jest wiele, a pomysłowość prze- 
stępców nie ustaje. Oszust prosi  

o przygotowanie gotówki, biżuterii, 
czy zaciągnięcie kredytu i po odbiór podsyła „zaufaną osobę”, argu- 
mentując to brakiem możliwości pojawienia się osobiście. 
  W przypadku oszustw „na policjanta”, „na prokuratora”, czy „fun- 
kcjonariusza CBŚP” chwilę po telefonie od oszusta dzwoni osoba, po- 
dająca się za funkcjonariusza, który rozpracowuje zorganizowaną gru- 
pę oszustów,  a jeden z nich właśnie przed chwilą dzwonił. Następnie 
proszą aby - nie rozłączając się - wybrać numer alarmowy bądź 997      
i potwierdzić jego dane. Kiedy starsza osoba wybiera wskazany numer 
po drugiej stronie słuchawki zgłasza się wspólnik oszusta potwier- 
dzając jego tożsamość i to, że prowadzona jest tajna akcja policyjna,       
w której rozmówca może pomóc. „Fałszywy policjant” powie, ze tran- 
sakcja przekazania gotówki będzie obserwowana przez funkcjona- 
riuszy i zaraz po przekazaniu pieniędzy sprawcy zostaną zatrzymani,  
a pieniądze zwrócone. 

W

POLICJA OSTRZEGA: 
UWAGA NA OSZUSTÓW NA MOKOTOWIE!

Nasilają się próby oszustw, których ofiarami padają osoby starsze. 
Jak nie dać się okraść pisze st. asp. Anna Żakiewicz z Komendy Rejonowej Policji Warszawa II

M
✦ Policjant nigdy nie informuje telefonicznie o prowadzonej akcji;
✦ Policja nigdy nie prosi o przekazanie pieniędzy, kart 
bankomatowych, wykonanie przelewu, bądź podanie danych 
konta bankowego;

✦ Policja nigdy nie przysyła funkcjonariusza do sfotografowania 
pieniędzy, mających zostać przekazane;

✦ Jeżeli rozmówca proponuje potwierdzenie autentyczności 
dzwoniącego pod nr 112 - sprawdź czy rozłączyłeś poprzednią 
rozmowę;

✦ Po odebraniu podobnego połączenia skontaktuj się z bliską Ci 
osobą i potwierdź te dane, poinformuj o takim telefonie 
rodzinę lub przyjaciół;

✦Nie podawaj swoich danych przez telefon, nie informuj o kwo- 
cie posiadanych oszczędności i miejscu ich przechowywania;

✦ Stosujmy zasadę ograniczonego zaufania.

We wszystkich podejrzanych czy wątpliwych sytuacjach należy 
niezwłocznie skontaktować się z Policją pod numerem alarmo- 
wym 112 bądź z właściwym miejscowo dzielnicowym. 

Reklama

PAMIĘTAJMY!!!
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  Nie było łatwo. Kilka miesięcy działaliśmy online. Zawieszone były wszystkie zajęcia sta- 
cjonarne i działalność naszego klubu seniora. Bardzo nam brakowało tych spotkań.    
Szczególnie boleśnie odczuwali to zamknięci w domach seniorzy, którzy zdali sobie sprawę, 
że członkowie klubu są jakby dużą rodziną. Kontakt telefoniczny był, kilkoro klubowiczów 
spotykało się nawet na platformie Zoom, ale to nie to samo, co spotkania w realu.
  Oprócz przyjemności kontakty telefoniczne zapewniały seniorom poczucie bezpieczeń-
stwa w razie kłopotów zdrowotnych, ale niestety tego trudnego okresu nie przeżyło dwoje 
naszych seniorów. Tym którzy tego potrzebowali, fachowcy ze Stowarzyszenia udzielali 
porad komputerowych, zarówno w dziedzinie pracy zdalnej, jak i innych naglących potrzeb.
  Aby pozostać sprawnymi fizycznie i wzmocnić odporność, uczestnicy zajęć gimnastycz- 
nych otrzymywali co tydzień zestawy ćwiczeń, a potem nagrane przez naszą instruktorkę 
filmy. Online ćwiczyliśmy pamięć, uczyliśmy się w dalszym ciągu obsługi komputerów. 
  Brydżyści pod okiem Jana Chodorowskiego płynnie przenieśli się na tryb online. Od 
września wrócili ze zdwojoną intensywnością do normalnych spotkań.
  W kwietniu stopniowo zaczęliśmy wracać do aktywności. Gimnastyka odbywała się w 
znacznie zmniejszonych grupach, na powietrzu, nauka obsługi smartfonów i komputerów 
odbywała się w oddzielnym pomieszczeniu w 4-5 osobowych  grupach.
  No i spotkania klubowe, które naszym seniorom sprawiały szczególną radość. Wakacje 
spędziliśmy głównie na powietrzu gimnastykując się, uprawiając nasz ogródek i ciesząc    
się z odzyskanej wolności.
Jesień była bardzo pracowita bo wróciliśmy również do zajęć z doskonalenia pamięci.        
To nie tylko wykłady i ćwiczenia dla zdrowia umysłu, ale też doskonała zabawa. Działały 
również gry planszowe – oczywiście w formie online. Na przekór okolicznościom spotyka- 
liśmy się częściej niż przed kwarantanną. W okresie wakacyjnym odbyło się kilka spotkań     
na żywo, ale obecnie wróciliśmy do formy zdalnej.
   Dzieciom i młodzieży też nie było łatwo. Przez pewien czas zajęcia skrzypcowe odbywały 
się zdalnie, ale już od kwietnia wróciliśmy do tradycyjnej formy spotkań z nauczycielem. 
Zajęcia baletowe musieliśmy zawiesić na pewien okres. Od września działaliśmy               
w zmniejszonych grupach.
   Od czerwca we współpracy z administracją Stegien Południe rozpoczęły się zajęcia  
ogólnorozwojowo piłkarskie, które trwały do końca listopada. Od stycznia do lutego 
przeno- simy się z nimi na salę gimnastyczną, a od marca wracamy znowu na boisko. 
   Organizowany co roku pełen atrakcji Dzień Dziecka ze względów sanitarnych został  
zastąpiony przygotowaną przez działaczy Stowarzyszenia OKAS terenową grą. Gra łączy- 
ła nowe technologie (wykorzystanie komórek do skanowania QR kodów) z przygodą           
i pole- gała na odnalezieniu konkretnych miejsc na wydrukowanej mapie. Okazało się że 
dzieciaki,  a nawet młodzież doskonale się bawili, a zatem do takich pomysłów będziemy 
wracać. Wszyscy uczestnicy, którzy ukończyli grę zostali nagrodzeni. 
   Już wydawało się że możemy zacząć żyć normalnie, ale niestety zaatakowała nas czwarta 
fala pandemii. I znowu ograniczenia ilościowe, obowiązkowe maseczki, odkażanie rąk               
i bezpieczny dystans. Tym razem jest nam łatwiej ponieważ jesteśmy przygotowani do 
działań online.

OKAS w dobie pandemii
Mijający rok działań Ośrodka Kultury Stegny Południe 

podsumowuje Krystyna Domalewska

Lodowisko na Rynku 
Starego Miasta

Czynne do końca sezonu. 
Bezpłatna ślizgawka (dla 
posiadaczy własnych łyżew)       
w tym roku zyskała całkowicie 
nową konstrukcję!

Wystawa malarstwa
„Jak na lato”

Do 2 stycznia 2022, Barbakan. 
87 obrazów, autorstwa 44 
artystów - prace prezentowane 
są w formie wydruków na 30 
planszach na murach 
staromiejskiego Barbakanu.

Ptasi spacer / Zimujące 
ptaki wodne

9 stycznia 2022, 12:00, 
Służewski Dom Kultury, Bacha 
15 Na spacerze dowiemy się, 
jakie ptaki zimują w Warszawie      
i które z nich można spotkać na 
Stawie Służewieckim.

Koncert Warsaw 
Camerata a la Carte

30 grudnia 2021, 19:00, PROM 
Kultury Saska Kępa, ul. Bruksel- 
ska 23. Unikalny i pierwszy              
w skali kraju projekt, w którym 
program koncertu wybierają 
wyłącznie słuchacze. 

Serwis internetowy specjalnie dla Czytelników M6 informuje o ciekawych, darmowych 
wydarzeniach na Mokotowie i nie tylko. Szczegóły oraz więcej wydarzeń na waw4free.pl.

BUDŻET OBYWATELSKI. CZAS 
ZGŁASZANIA PROJEKTÓW

Warszawski ratusz opublikował 
szczegóły dotyczące kolejnej edycji 
budżetu obywatelskiego na rok 2022. 
Mieszkańcy po raz pierwszy mają do 
dyspozycji ponad 100 mln zł. Tradycyjnie 
już największym budżetem dysponuje 
Mokotów - 8,7 mln zł.

 Dziewiąta już  edycja budżetu wystarto- 
wała 1 grudnia 2021 roku. Od tego dnia 
do 25 stycznia można zgłaszać projekty. 
Następnie zostaną one poddane ocenie, 
która zakończy się 4 maja. Głosować na 
projekty będzie można od 15 do 30 czerw- 
ca 2022 r. Wyniki głosowania podane zo- 
staną 13 lipca.
  Dla mieszkańców osiedli „Energetyki” to 
kolejna szansa na to, by ciekawe pomysły 
zostały zrealizowane na terenie spółdzielni 
lub w jej pobliżu. W ostatnich kilku latach 
bardziej zmobilizowani okazywali się są- 
siedzi z innych części Mokotowa i to tam 
trafiały środki z budżetu obywatelskiego.  
A jest o co walczyć - dla Mokotowa w tej 
edycji przeznaczono 8,7 mln zł. W zachę- 
canie do głosowania aktywnie włącza się 
spółdzielnia, ale w większości przypadków 
w ostatnich latach poparcie mieszkańców 
okazywało się niewystarczające. W tego- 
rocznej edycji z dziewięciu pomysłów do- 
tyczących terenów spółdzielni lub najbliż- 
szej okolicy, do realizacji zakwalifikował się 
zaledwie jeden. 
   W ostatnim czasie miasto przeprowadzi- 
ło kampanię promocyjną budżetu obywa- 
telskiego. Jej hasło brzmiało „Budżet oby- 
watelski zmienia Warszawę”. Ratusz chwali 
się, że od 2015 r. zrealizowano ponad 3700 
projektów w ramach budżetu obywatel- 
skiego. W tegorocznym głosowaniu wzięło 
udział 93 539 osób. Mieszkańcy wybrali do 
realizacji łącznie 348 projektów, z czego 17 
ogólnomiejskich i 331 dzielnicowych.
  Szczegółowe informacje o budżecie oby- 
watelskim na stronie bo.um.warszawa.pl.
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  Sprzedam bezpośrednio 2 pokoje 
z kuchnią , 48 mkw, V piętro, Stegny, 
ul. Czarnomorska 17. KW, parkiet, 
tynki gipsowe, zmieniona instalacja 
elektr., drzwi antywłamaniowe, 
miejsce parkingowe opłacane w 
czynszu. Tel. 605 326 196.

   SPRZEDAM mieszkanie 
3-pokojowe, bezpośrednio, 63 mkw, 
ul. Pyjasa 4, tel. 786 851 340.

  Sprzedam 2-pokojowe 53 mkw 
na Stegnach, Krymska 2, II p., 
bezpośrednio, tel. 693 324 690.

 Szukam mieszkania do kupienia 
na Mokotowie. Proszę dzwonić 790 
022 457.

   Kupię mieszkanie w Warszawie. 
792 106 066.

   Kupię mieszkanie 1-2 pokojowe 
Warszawie. 792 280 274.

  Chętnie kupię mieszkanie 1-2 
pokojowe bezpośrednio. Proszę             
o telefon: 505 677 592.

  Kupię mieszkanie 3 pokojowe na 
Mokotowie, bezpośrednio. Proszę        
o telefon: 780 009 617.

   Sprzedam miejsce postojowe       
w garażu podziemnym przy ul. 
Powsińskiej 23; tel. 602 72 04 06.

  Jako Stegnian, pośrednik nie- 
ruchomości, chętnie pomogę i dora- 
dzę przy sprzedaży lub wynajmie 
Twojego mieszkania,  tel. 508 400 
952; kubalski.pawel@gmail.com.

   Agent z wieloletnim doświadcze- 
niem pomoże w sprzedaży/kupnie/
wynajmie, poprowadzi  przez cały 
proces, sprawdzi wiarygodność, 
znajdzie kupca/najemcę. tel. 606 75 
88 01.

  Sprzedam lub wynajmę Twoją 
nieruchomość. Na terenie Mokotowa, 
Wilanowa, Śródmieścia. Zajmę się 
poszukiwaniem wymarzonej 
nieruchomości. Aneta Karlik - Agent 
Sprzedaży Nieruchomości Premium . 
Tel: 660 712 917. 

   Sprzedam działkę ROD  Jedność'  
619 mkw, prąd i woda na działce, 
cena 60 tys. do negocjacji. Tel.         
501 31 25 99.

  Kupię działkę ROD w Warszawie 
tel 538 517 921.

   Hydraulika, gaz. Zenek.                  
Tel. 691 718 300. 

 Układanie płytek ceramicznych, 
gresu. Tel. 789 088 382.

  Układanie płytek ceramicznych, 
gresu. Tel. 508 135 766.

  NAPRAWA, serwis okien PCV                       
i drewnianych. Wymiana uszczelek, 
klamek, okuć. Profesjonalnie i tanio. 
Tel. 512 627 219.

  OKIEN NAPRAWA SERWIS. 
Regulacja, doszczelnianie, wymiana 

uszkodzonych części, serwis pogwa- 
rancyjny. KAŻDY TYP i  RODZAJ 
OKIEN. Tel.502 431 461.

  Rolety, Plisy, Żaluzje, Moskitiery. 
Duży wybór materiałów i fachowe 
doradztwo. Tel. 512 627 219.

  Żaluzje, rolety, plisy, moskitiery, 
naprawy. Profesjonalnie z gwarancją.  
Tel. 501 572 800.

  Rolety, żaluzje, plisy. Naprawa 
okien. Wymiana uszczelek, klamek, 
okuć. Fachowo i dokładnie.  Tel. 504 
231 576.

  Cyklinowanie bezpyłowe parkietu, 
naprawy. Układanie profesjonalnie. 
Lakierowanie lakierami zachodnimi, 
bezzapachowymi. Tel. 601 347 318.

 MALOWANIE, tapetowanie, 
gładzie, wykończenia. Szybko, 
solidnie, tanio. Warszawa i okolice. 
Jurek 600 302 916, POLSKI fachowiec 
z wieloletnim doświadczeniem.

 Remonty kompleksowo. Ponad 35 
lat doświadczenia - szybka realizacja. 
Tel. 602 378 608.

   Złota rączka, drobne naprawy         
i pomoc sąsiedzka. Elektryka, 
hydraulika, ślusarskie. Zadzwoń, 
pomogę. Marcin, tel. 508 27 67 68.

  Architekt z uprawnieniami: 
budowy, przebudowy, rozbiórki             
i remonty. Tel. 698 497 709.

  A-Z REMONT. Malowanie, 
gładź gipsowa, glazura, terakota, 
hydraulika, elektryka itp. Osobiście, 
tel. 793 974 481. MOKOTÓW.

  MEBLE NA WYMIAR. Kuchnie, 
garderoby, szafy, regały. Tel. 
501 210 211.

  Zakład Tapicerski z wieloletnim 
doświadczeniem poleca swoje 
usługi, tel. 22 842 94 02, 502 250 
803, 22 618 18 26.

  Transport, przeprowadzki, 
przewóz rzeczy, mebli (możliwość 
montażu), opróżnianie mieszkań, 
piwnic, wywóz śmieci, gruz, RTV, 
AGD, usługi porządkowe w ogród- 
kach, działkach. Tel. 577 567 929.

  Hydraulik - pełen zakres, upraw- 
nienia gazowe. Tel. 883 699 907.

  Nauczycielka języka polskiego  
udzieli korepetycji  lub dodatkowych 
lekcji z zakresu pisania różnego typu 
tekstów. ZAPRASZAM! Do kontaktu 
mailowego (szelwina@wp.pl) lub 
telefonicznego: 663 32 94 38.

  Niemiecki dla osób w każdym 
wieku - nigdy nie jest za późno na 
naukę języka! Zapewniam miłą 
atmosferę, dojeżdżam na terenie 
Mokotowa. Tel. 661310993. 

  Nauka hiszpańskiego i angiel- 
skiego. Konwersacje z native 
speaker. Tel. 505 988 631.

  Matematyka korepetycje, szkoła 
podstawowa, liceum, technikum. 

Dojazd do ucznia tel. 518 712 006.

  Korepetycje matematyka, 
angielski podstawówka i matura. 
Dojeżdżam. Tel. 790 577 227.

  Angielski dla dzieci (9 lat+) i mło- 
dzieży u doświadczonej nauczycielki. 
Dyslektycy mile widziani. Ceny przy- 
stępne. Nie dojeżdżam. Tel.888 75 
14 52.

  Korepetycje: matematyka, 
angielski (szkoła podstawowa i 
średnia, w tym przygotowanie do 
matury). Absolwent Politechniki. 
Dojeżdżam. Tel. 790 577 227. 

  Podolog. Pedicure leczniczy z 
dojazdem do klienta. Obcięcie, 
oszlifowanie paznokci, zmiany 
chorobowe, wrastające paznokcie, 
odciski, modzele, profilaktyka. Tel. 
574 650 202.

  PROTEZY ZĘBOWE - naprawa 
protez i usługi protetyczne. 
Ekspresowo. Tel. 602 774 491.

   Nawiążę współpracę z Stylistką 
paznokci manicure - pedicure do 
małego saloniku przy Metrze 
Stokłosy na Ursynowie. Szczegóły do 
omówienia na miejscu. Joanna 668 
438 908. ZAPRASZAM.

 Diagnoza talentów i predyspo- 
zycji dla dzieci, młodzieży i doro- 
słych. Doradztwo szkolne i zawo- 
dowe. Cena 70 zł/h. Tel. 530 878 
123. Korsykańska. Także egzamin 
8-klasisty i matura z angielskiego        
- 70 zł/h.

  PSYCHOLOG z 18-letnim stażem 
Psychoterapia uzależnień, przemocy, 
zaburzeń odżywiania i nastroju, 
pocz. własnej wartości, problemów 
wychowawczych. Sadyba, wizyty 
stacjonarne i online: 608 222 000.

  Prywatny detektyw - ustalenia 
adresowe, majątkowe, poszukiwanie 
osób, wykrywanie zdrad małżeńskich. 
kontakt@detektywg5.pl, tel. 881 152 
900.

  Opiekunka medyczna  
zaopiekuje się osobą starszą  2-3 
godziny dziennie . Tel. 509 288 565.

 Oferuję kosmetyki Oriflame. Jeśli 
jesteś zainteresowana/-y kupnem 
kosmetyków z bieżących katalogów 

zadzwoń: 663 32 94 38. 

 Oferuje kosmetyki z Avonu. Jeśli 
jesteś zainteresowana/-y kupnem 
kosmetyków z bieżących katalogów 
zadzwoń: 690 572 300.

 Sklep mkstrefa.pl - same śliczne 
rzeczy.Markowe szkło, porcelana, 
artykuły dla dzieci, pluszaki, 
dekoracje,akcesoria i inne. Dobre 
ceny. Zapraszamy. Tel. 509 764 634.

  Drobne poprawki krawieckie, 
cerowanie artystyczne, naprawa 
sztucznej biżuterii, 668 438 908.

  Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel 22 842 36 70.

  Piorę meble tapicerowane i 
dywany. Sumiennie i dokładnie. 
Długie doświadczenie. Dobre ceny. 
Tel. 503 667 130.

  MYCIE OKIEN. Tanio i solidnie. 
Okno pojedyncze 15 zł, dwuskrzyd- 
łowe 25 zł, balkonowe 25 zł, 
mycie żaluzji 15 zł/szt. Gwarantujemy 
zadowolenie i miłą obsługę.  
Tel. 577 305 175.

  Naprawa komputerów. Rozwią- 
żemy każdy problem ze sprzętem        
i  oprogramowaniem. Usuniemy 
wirusy, odzyskamy dane, sieci Wi-Fi. 
Tel. 600 133 681.

  Usługi telefoniczno-kompute- 
rowe, naprawczo-instalacyjne, 
centralki i aparaty, podłączenia                    
i uruchomienia oraz sieci kompute- 
rowe.  Jerzy 22 828 18 28.

    RADCA PRAWNY - prowadzenie 
postępowań sądowych (spadki, od- 
szkodowania, dochodzenie należno- 
ści, rozwody)  -  tel. 690 876 653.

  KANCELARIA RADCY PRAWNEGO   
prowadzi sprawy sądowe, w tym 
małżeńskie i spadkowe, doradztwo        
i mediacje w zakresie spraw majątko- 
wych (dział spadku) - tel.  501 532  
660, eurokontakt1@wp.pl.

  Biuro Rachunkowe KPiR, ryczałt, 
VAT, duże doświadczenie, 
indywidualny cennik. Iberyjska 7/17, 
tel. 793 20 11 72. Zapraszam.

   UBEZPIECZENIA. Allianz – dla 
czytelników M6 specjalne zniżki na 
ubezpieczenie mieszkania i ubezpie– 
czenia turystyczne – zadzwoń, 
sprawdź.  Tel. 607 77 99 04.

   ZŁOTO-SREBRO - wyrób- naprawa 
-sprzedaż. Tel. 601 736 815.                     
Ul. Barcelońska 1.

   RÓŻNE

OGŁOSZENIA DROBNE 
DLA CZŁONKÓW SPÓŁDZIELNI

 Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne są bezpłatne. Maksy- 
malna długość to 170 znaków.  W ramach ogłoszeń darmowych  nie 
publikujemy adresów stron www. Ogłoszenia prosimy przesyłać na 
adres m6@msmenergetyka.pl  w  tytule zaznaczając  „Ogłoszenie 
drobne”, lub  SMS-em na numer  737 38 98 98. Termin nadsyłania 
ogłoszeń do następnego wydania M6: 10 lutego 2022 r.

 EDUKACJA

 ZDROWIE I URODA

OGŁOSZENIA DROBNE

 USŁUGI REMONTOWE

 NIERUCHOMOŚCI

mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
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21 listopada 2021 r. na terenie Szkoły Podstawowej Integracyjnej 
nr 339 przy ulicy św. Bonifacego 10 odbył się „II Mokotowski 
Turniej Szachowy na Naszym Podwórku". Turniej został 
zorganizowany przez Urząd Dzielnicy Mokotów m.st. Warszawy 
oraz grupę mieszkańców Nasze Podwórko i cieszył się dużym 
zainteresowaniem. W imprezie wzięły udział 44 osoby, wszyscy 
otrzymali dyplom i drobny upominek. Radna Dzielnicy Mokotów 
Joanna Dembowska wręczyła medale pięciu najlepszym 
zawodnikom. Na uwagę zasługuje fakt, że aż 13 „nowicjuszy” 
zdobyło V, a 9 - IV kategorię szachową. Turniej przeprowadził 
Mazowiecki Związek Szachowy.
Ta sama szkoła gościła uczestników „VIII Mokotowskiego turnieju 
brydżowego par na Naszym Podwórku” zorganizowanego przez 
Urząd Dzielnicy Mokotów m.st. Warszawy i grupę mieszkańców 
Nasze Podwórko. Turniej rozegrano w dniu 5 grudnia 2021 r. Były 
dyplomy i upominki dla wszystkich 56 obecnych. Medale dla 
pięciu najlepszych par wręczyli Burmistrz Mokotowa Rafał 
Miastowski i radna Joanna Dembowska. Turniej przeprowadził 
Warszawski Związek Brydża Sportowego.
Przy gorącej zimowej herbacie, pysznym bigosie i pieczonej 
kiełbasce w sobotę 18 grudnia, mieszkańcy spółdzielni mogli 
spotkać się na wydarzeniu, podczas którego tworzyli ozdoby 

                              
choinkowe i ubierali drzewko. Spotkanie urozmaicił koncert Kapeli 
Praskiej. Wydarzenie zostało zorganizowane przez administrację 
osiedla Stegny Południe i Nasze Podwórko. Po spotkaniu drzewko 
zostało posadzone na terenie osiedla.
Dzięki zwycięskiemu projektowi Budżetu Obywatelskiego                 
– „Więcej powietrza na Naszym Podwórku – nasadzenia drzew          
i krzewów”, złożonego przez grupę Nasze Podwórko, Zarząd 
Zieleni m.st. Warszawy i Wydział Ochrony Środowiska Dzielnicy 
Mokotów dokonały nasadzeń 200 drzew i 1000 krzewów przy 
ulicach przyległych do terenów spółdzielni. 
Bardzo dziękujemy za nieocenione wsparcie w działaniach 
Naszego Podwórka wolontariuszom: Monice Tomaszewskiej, 
Annie Osieckiej, Mariuszowi Kuczewskiemu, Michałowi 
Litewskiemu oraz Michałowi Racińskiemu. 

akończyły się międzyosiedlowe roz- 
grywki w piłkę nożną. Podobnie jak wio- 

sną, najlepsi okazali się zawodnicy Sadybia- 
kosu, którzy w całej rundzie tylko raz scho- 
dzili z boiska pokonani. Drugie miejsce zajęła 
Sadybianka, a trzecie przypadło drużynie 
Furii z osiedla Idzikowskiego. Choć walka      
o podium i mistrza wyjaśniła się dość wcze-
śnie, to do końca trzeba było czekać na roz- 
strzygnięcia w dolnej części tabeli pierwszej 
ligi, gdzie dość niespodziewanie znalazła się 
drużyna Naszego Podwórka. 
  Rozgrywki w II lidze długo toczyły się pod 
dyktando drużyn Stegny United i Warsaw 
Crew (wcześniej występująca pod szyldem Są 
Gorsi). Rozstrzygające okazały się spotkania 
bezpośrednie, w których lepsi okazali się gra- 
cze ze Stegien United i to oni wywalczyli 
awans do grona najlepszych. Ekipa Warsaw 
Crew zmierzyła się w barażu z Naszym Pod- 
wórkiem, ale finalnie pierwszoligowiec obro- 
nił swój status wygrywając w barażu 14:7.
  Królem strzelców I ligi został Maciej Wale- 
riański z Sadyby, który zdobył 30 bramek           
i wyprzedził w klasyfikacji Dominika Woj- 

ciechowskiego z Furii oraz Tadeusza Cegieł-
ko z Sadybiakosu. W drugiej lidze najsku- 
teczniejszy okazał się Filip Perkowski z Ze- 
non Team. Strzelił 37 bramek. 
  Tradycyjnie już najlepsze drużyny i naj- 
skuteczniejsi strzelcy otrzymali na koniec 
rozgrywek nagrody, których fundatorami są 
Zarząd i osiedla goszczące u siebie rozgrywki 
- Stegny Południe i Idzikowskiego. Choć ga- 
la wręczenia „Złotej piłki” dla najlepszego 
piłkarza na świecie odbyła się normalnie, 
Energetyczna Liga Mistrzów ze względów 
pandemicznych zrezygnowała ze swojej „gali” 
i wręczenia nagród, które zwykle odbywało 
się w OEK „Sadyba”, lub - jak po rundzie 
wiosennej - na świeżym powietrzu na boisku 
przy Maltańskiej. 
  Rozgrywki powrócą wiosną, ale już teraz 
można się zgłaszać - przyjmowane są zgło- 
szenia kompletnych drużyn, jak i pojedyn- 
czych zawodników, którzy chcieliby dołączyć 
do grających zespołów. Szczegóły pod 
adresem EnergetycznaLM@wp.pl lub na 
facebook.com/EnergetycznaLM. 

Drużyna Mecze Punkty Bramki

I ligaI ligaI ligaI ligaI liga

1. Sadybiakos 10 27 112-57

2. Sadybianka 10 21 90-81

3. Furia 10 18 99-81

4. Sadyba 10 12 90-75

5. Nasze Podwórko 10 6 66-102

6. Morowa Ferajna 10 6 41-102

II ligaII ligaII ligaII ligaII liga

1. Stegny United 12 32 114-38

2. Warsaw Crew 12 26 93-65

3. Jadwisin Front 12 26 106-85

4. Zenek Team 12 16 99-90

5 Administracja-M6 12 12 81-117

6. Idzik 303 12 8 58-77

7. 07 Do Przerwy 12 1 54-133

 Sadybiakos ponownie najlepszy w ELM

Z

red.

TYMCZASEM NA NASZYM 
PODWÓRKU

Ewelina Babicka, Jakub Zieliński, Nasze Podwórko

Uczestnicy II Mokotowskiego Turnieju 
Szachowego na Naszym Podwórku
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artnerstwo Nasze Stegny 
zorganizowało, jak co roku, 

piknik rodzinny. Impreza odbyła 
się w sobotę 4 grudnia na terenie 
sportowo-rekreacyjnym przy ul. 
Maltańskiej.
   Partnerstwo to dobrowolne 
stowarzyszenie organizacji i osób 
fizycznych, których celem jest 
działanie społeczne na rzecz 
mieszkańców danego obszaru. 
Obszarem działania są Stegny 
Południowe, Stegny Północne          
i Stegny Rożek. Z tych osiedli          

i nie tylko, przybyły liczne rodziny, aby wspólnie spędzić czas.  Atrakcji było co niemiara. Aktywny 
udział w pikniku wzięły także szkoły i organizacje społeczne zrzeszone w naszym partnerstwie. 
Uczestnicy uczyli się robić kule pokarmowe dla ptaków, różnorodne ozdoby choinkowe. Szkoła 
Podstawowa nr 212 zorganizowała zabawy ruchowe z nagrodami, był też konkurs wiedzy o Steg- 
nach, również z nagrodami. Piknik uatrakcyjniały swoimi występami wokalnymi i tanecznymi 
dzieci ze Szkoły Integracyjnej nr 339.
   W imprezie uczestniczyli także seniorzy z klubu seniora „Optymiści”. Wręczali mieszkańcom 
ulotki i zapraszali do udziału w zajęciach dla seniorów organizowanych przez Stowarzyszenie 
OKAS. Imprezę poprowadził fantastycznie Grzegorz Gnaś ze studia Pasji.
   Aby nasi goście czuli się jeszcze lepiej przy niezbyt wysokiej temperaturze, Parafia NPM Księży 
Marianów przygotowała pyszną grochówkę, na ognisku uczestnicy piekli kiełbasę i raczyli się 
gorącą herbatą. Z kolei administracja osiedla Stegny Południe jak zwykle wspomogła piknik 
transportem wyposażenia (stoły, krzesła itp.), pomocą pracowników, którzy wydawali jedzenie, 
herbatę i czuwali nad ogniskiem.
   Atmosfera była znakomita, a z każdą minutą widoczna była coraz większa integracja uczestników. 
Wspólnymi siłami powstał łańcuch świąteczny, który umieszczony na choince był symbolem 
integracji. Wszyscy bawili się dobrze i pytali kiedy następny piknik. Chcielibyśmy spotykać się 
częściej, ale bariery pandemiczne i finansowe trochę nam utrudniają organizowanie takich imprez. 
Mimo wszystko, do zobaczenia w przyszłym roku.

rudzień to czas magiczny, świąteczny i refleksyjny. Było nam 
niezmiernie miło, że pośród licznych obowiązków, przedświą- 

tecznej krzątaniny i zakupowego zabiegania znalazło się wielu 
chętnych, aby uczestniczyć w naszych grudniowych wydarzeniach.   
Było obcowanie ze sztuką, odrobina gimnastyki dla mózgu, kolędo- 
wanie oraz rodzinne warsztaty ozdób świątecznych. W grudniowej 
ofercie znalazły się warsztaty dla osób 60+, „Problemy z pamięcią po 
60-tym roku życia - co warto wiedzieć”, „Neurobik-czyli kilka słów      
o gimnastyce mózgu” oraz „Techniki zapamiętywania - wybrane 
sposoby ułatwiające zapamiętywanie informacji”, prowadzone przez 
Stowarzyszenie Syntonia. 
   W ramach projektu „Razem po zdrowe nawyki” odbył się warsztat 
psychoprofilaktyczny z zakresu profilaktyki uzależnień, spotkanie było 
dedykowane dla osób 60+ i prowadzone przez Fundacja pomocy psy- 
chologicznej i edukacji społecznej Razem. Po raz kolejny miało miejsce 
spotkanie „Język polski okuty na cztery kopyta”, uczestnicy mogli 
wysłuchać wielu przysłów i powiedzeń związanych z końmi, pełnych 
anegdot , wyjaśnień i wątków z historii. Na świątecznych warsztatach 

rodzinnych wspólnie przygotowaliśmy niepowtarzalne ozdoby, które 
mamy nadzieję znajdą się na świątecznych stołach i przyozdobiły 
pokoje najmłodszych. 

ie mogło zabraknąć koncertu kolęd i pastorałek, najpiękniejsze 
polskie i światowe kolędy wykonał duet Clavicanto w składzie 

Justyna Kantorowicz (sopran) i Jerzy Wardęski (fortepian).
    Pasjonatów podróży zaprosiliśmy na prelekcję  z cyklu Podróże bez 
biletu, tym razem Grażyna Trautsolt zabrała nas do Kamerunu.
    Zapraszamy do zapoznania się z naszą ofertą. Mamy nadzieję, że 
każdy znajdzie dla siebie coś interesującego...

G

Kolędy, ozdoby i… neurobik. 
Grudzień w OEK „Sadyba”

KĄCIK Z POEZJĄ

Świąteczne 
nutki
Skaczą nutki po klawiszach
Ślizgają się po pianinie
Z góry na dół
Na dół do góry
Lekko,
Miękko,
Płynnie.
Dyrygent wziął je na ręce
Podzielił się z nimi opłatkiem
I już słychać tony
Gorące,
Dźwięczne.
To kolędy rozpalają serca 
słuchaczom.

Maria Leśniowska
(autorka jest mieszkanką 
Stegien Północ)
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Stegnalia, czyli czwarty stegniański piknik rodzinny
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Paulina Gręda, OEK „Sadyba”
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Krystyna Domalewska


